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سال  ششم/ شماره صد و بیست و چهار/ یکشنبه ۳۱  فروردین ۱۳۹۹/ قیمت ۲۰۰۰ تومان 

هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

فصل بورس
عرضه شستا سرآغاز ورود به تالار شفافیت؛

بورس پس از ســال ها رکود، این بار طولانی ترین دوره رونق را به خود دیده و در این مسیر دو ساله صعود، بسیاری کارشناسان 
اقتصادی و صاحب نظران بی اعتقاد به خود را مقهور کرده  است. برخی این رشد را تلاش هدف دار دولت برای فروش دارایی مهم 
خود،از جمله شستا می دانستند و معتقد بودند حضور شستا، آغازی بر پایان بورس خواهد بود. اما این عرضه اولیه نیز منجر به 
جذب 10 هزار میلیارد تومان نقدینگی جدید به بازار سرمایه شد!. حال سوال اینجاست، عرضه شستا چه پیامی برای فعالان بازار و 

کنشگران اقتصادی کشور داشته که این چنین مورد استقبال قرار گرفته است؟

گزارش

۰۵

گزارش

حلقه گمشده معماری امروز 
اکنون بیش از یک مــاه از آغاز قرنطینــه اختیاری 
شــهروندان ایرانی در خانه هایشــان برای مقابله با 
ویروس COVID19 یا کرونــا می گذرد. هرچند 
بســیاری از شــهروندان در ایــن مدت بــه توصیه 
متخصصان، پزشکان و مســئولین شبکه بهداشت 
و درمــان عمــل کردند و بــه شــکل داوطلبانه در 
خانه هایشان ماندند و در ایام تعطیلات نوروز به سفر 
نرفتند؛ اما به نظر می رســد تعداد قابــل توجه ای از 
شــهروندان نیز توجه چندانی به این توصیه نکرده 

بدون رعایت فاصله اجتماعی...

۰۴

  گزارش

سال طلایی پروژه های عمرانی
رئیس شــورای اســلامی شــهر اصفهان، سال 9۸ 
را ســالی طلایی برای پیشــبرد پروژه های عمرانی 
شهر اصفهان دانســت و گفت: بهره برداری از پروژه 
آفتاب و هفت کیلومتر از جــاده فرزانگان، مهم ترین 
پروژه های کلان شهری در سال گذشته بود. علیرضا 
نصر اصفهانی، در نخســتین نشست خبری خود که 
به صورت مجازی برگزار شــد توضیحاتــی درباره 
اقدامات عمرانــی  و خدماتی شــهرداری و دیدگاه 
شورای اسلامی شــهر اصفهان و مدیریت شهری در 

مبارزه با ویروس کرونا ارائه کرد؛...
۰۳

گزارش

در انتظار رکودی عمیق
مهمــان ناخوانده چینــی اقتصاد ایــران را چالش 
کشــیده اســت. اقتصادی بی جانی کــه مدتها با 
مشــکلات متعددی دســت و پنجه نرم کرده، حالا 
در گردابی به نام کرونا گرفتار شــده و حال و روزش 
بسیاری را نگران خود نموده است. جریان هوا در ریه 
اقتصاد ایران به سختی جریان دارد و گاه و بی گاه با 
شوک های متفاوتی از هرسوی بر آن وارد می شود، 
ضربان قلبش نوسان می کند. اینروزها اگرچه هنوز 
زمانی دقیقی برای مهار و کنتــرل کرونا اعلام نمی 

شود، اما از اکنون پیش بینی های ...

۰۲
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معاون سازمان امور مالیاتی گفت: برای حمایت از بخش های اقتصادی کشور، مهلت 
تسلیم اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده زمستان 1۳9۸ تا پایان فروردین امسال برای 
تمامی مؤدیان و همچنین زمان سررسید پرداخت مالیات بر ارزش افزوده برای برخی 
گروه های اقتصادی تا پایان اردیبهشت امسال تمدید شد. محمد مسیحی با اشاره به شیوع 
بیماری کرونا تاکید کرد: با توجه به درخواست های مؤدیان مشمول نظام مالیات بر ارزش 
افزوده، مهلت تسلیم اظهارنامه فصل زمستان 1۳9۸ نیز تا پایان فروردین ماه تمدید شد.

مدیرکل دفتر توسعه بازرگانی سازمان توسعه تجارت گفت: در قانون بودجه سال 99 رقمی 
معادل ۶00 میلیارد تومان برای حمایت از صادرات در نظر گرفته شده است. احسان قمری 
اظهار کرد: تمرکز بر پرداخت مشوق های صادراتی، حمایت از توسعه زیرساخت های صادراتی 
از جمله پایانه های صادراتی مرزی، حمل و نقل، لجستیک صادراتی و همچنین کاهش هزینه 
حضور کالاهای ایرانی در بازارهای هدف به ویژه 1۵ کشور همسایه و همچنین کشورهای 
اوراسیا از جمله اهدافی است که این سازمان آنها را در سال 99 پیگیری خواهد کرد.

 نوسان:جدیدترین آمار منتشره از 
سوی وزارت صمت نشان می دهد که 
طی 11 ماهه سال 1۳9۸ حدود ۳۲ 
هزار و ۲۷۳ میلیارد تومان تسهیلات 
در قالب پروژه رونق تولید و از ابتدای 
اسفند 9۷ تا پایان بهمن 9۸، ۳۲9۳ 
میلیارد تومان تسهیلات برنامه تولید و 
اشتغال به واحدهای تولیدی پرداخت 
اصفهان  و  تهران  ترتیب  به  که  شده 
به  را  تسهیلات  این  حجم  بیشترین 

خود تخصیص دادند.
بر اساس این آمار از ابتدای سال 1۳9۸ 
تا پایان بهمن ماه در قالب پروژه رونق 
تولید بیش از ۳۲ هزار و ۲۷۳ میلیارد 
بنگاه های  مالی  تامین  صرف  تومان 
تولیدی کوچک، متوسط و طرح های 
نیمه تمام با پیشرفت بالای ۶0 درصد 
شده است. این پرداختی ها در قالب ۲0 
هزار و ۴۵9 فقره تسهیلات بوده است. 
البته به نظر می رسد تفاوت چشمگیری 
استان های  به  این تسهیلات  ارائه  در 
مختلف وجود دارد. به طوری که استان 
تهران با دریافت حدود ۶۷۳0 میلیارد 
تومان بیشترین تسهیلات رونق تولید 
را به خود اختصاص داده است. بعد از 
البرز و مرکزی نیز به  آن استان های 
ترتیب با دریافت ۳۴1۲ میلیارد تومان 
و 1۸۷9 میلیارد تومان در مرتبه دوم 
سوم دریافت این تسهیلات قرار دارند. 
این در حالی است که تا پایان بهمن 
ماه 9۸ استان کهگیلویه و بویر احمد 
کمترین سهم از این تسهیلات، معادل 
تومان  میلیون   ۳۷0 و  میلیارد   1۷

دریافت کردند.
همچنین خراسان شمالی و سیستان 
و بلوچستان دومین و سومین استانی 
هستند که کمترین تسهیلات رونق 
طوری  به  کردند،  دریافت  را  تولید 
ترتیب  به  ماهه سال 9۸  در 11  که 
۴۵ میلیارد و ۵۵0 میلیون تومان و 
۷۷ میلیارد و ۸۸0 میلیون تومان در 
قالب پروژه رونق تولید به این دو استان 
اختصاص یافته است. سهم مناطق آزاد 
این  در  تولید  رونق  تسهیلات  از  نیز 
مدت ۶۷ میلیارد و 1۷0 میلیون تومان 

بوده است.
همچنین آمارهای وزارت صمت نشان 
تا   9۷ اسفند  ابتدای  از  که  می دهد 
پایان بهمن 9۸ بیش از ۳۲9۳ میلیارد 
تومان تسهیلات برنامه تولید و اشتغال 

)تبصره 1۸( پرداخت شده است. 
فقره   ۵۵۳ به  تسهیلات  میزان  این 
طرح پرداخت شد. بیشترین پرداختی 
با  اصفهان  استان  به  محل  این  از 
۳۲۴ میلیارد و ۳00 میلیون تومان و 
کمترین پرداختی به استان چهارمحال 
و بختیاری به مبلغ چهار میلیارد و ۸0 
میلیون تومان بود. تسهیلات تبصره 1۸ 
قانون بودجه با بهره 1۴ درصد پرداخت 
با  می توانند  متقاضیان  که  می شود 
این  از  یاب  بهین  سامانه  در  ثبت نام 
ظرفیت در راستای تامین سرمایه در 
گردش، نوسازی و بازسازی و یا تکمیل 
درصد   ۶0 بالای  تولیدی  واحدهای 

پیشرفت فیزیکی استفاده کنند.
طی  که  استان هایی  بین   در  البته 
مدت یاد شده تسهیلات برنامه تولید 
اشتغال را دریافت کردند، تهران رتبه 
سومین  و  دومین  و  دارد  را  چهارم 
استانی که بیشترین تسهیلات را به 
خود اختصاص دادند به ترتیب البرز و 
مرکزی با  دریافت حدود ۲9۴ و ۲۸0 

میلیارد تومان هستند.

600 میلیارد تومان برای حمایت از صادرات تمدید مهلت ارسال اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده 
اصفهان نامه

   گزارش

اصفهان، صاحب
 بیشترین تسهیلات تولید

Is fahan

اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان:»اصفهان در هفته اي که گذشت« مانند تمام شهرهای 
کارها  و  کسب  اغلب  چراغ  بود.  کرونا  ویروس  درگیر  کشور 
خاموش بود و آنهایی هم که آمده بودند نصف و نیمه و با کرکره 
نیمه باز فعالیت می کردند.  در این میان نگاه به چند خبر مهم 
هفته اخیر اصفهان که در میان اخبار رسانه هاي مختلف شهر 
منتشر شده، خالی از لطف نیست. اخباري که اغلب به شرایط 
کرونایی حاکم بر شهر بازمی گردد و حال ناخوش آنها! از اوضاع 
نامناسب صنعت گردشگری تا  احوال غریب صنایع دستی. در 
این بین شرایط و موقعیت رودخانه زاینده رود و  تلاش اصناف 
دیگر  از  مواد شوینده  و  ماسک  توزیع  و  تولید  برای  مختلف 

خبرهای اصفهان در هفته ای گذشت بود؛

" نصف جهان" 
از ماسک اشباع شد

ظرفیت تولید ماسک و لباس و مواد ضد عفونی کننده در استان اصفهان اشباع 
شده است و به مازاد رسیده ایم. این را رسول جهانگیری رئیس اتاق اصناف 
استان اصفهان گفت و ادامه داد: از ابتدای شیوع بیماری کرونا ده ها واحد 
تولیدی خط تولید خود را تغییر دادند و با همراهی اقدام به تولید ماسک، 
لباس و مواد ضدعفونی کردند تا جایی که درحال حاضر استان اصفهان بطور 
کامل اشباع شده و مازاد تولید به استان های متقاضی و مناطق محروم وبرای 

خیرینی که درخواست دارند ارسال می شود.

فدا شدن گردشگری اصفهان 
در راه مبارزه با کرونا

تمامی واحد های گردشگری در استان اصفهان همانند سایر استان ها به دلیل 
شیوع ویروس کرونا تعطیل و در آستانه ورشکستگی هستند.

سید صالح درخشان معاون سرمایه گذاری و برنامه ریزی میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری اصفهان با بیان این خبر اضافه کرد: یک هزار واحد 
و تأسیسات گردشگری، میهمان پذیر، بومی گردی در سطح استان فعالیت 
داشتند که با شیوع بیماری کرونا تماماً تعطیل شده و در آستانه ورشکستگی 
کامل هستند. وی افزود: از زمان اعلام و ابلاغ تعطیلی این اماکن از سوی 
دولت، تاکنون همه این اماکن تعطیل بود و فعالیت آنها صفر درصد است و 
تنها چهاردهم درصد شاهد تخلف دراین اماکن بودیم که پس از بازرسی، اقدام 
به برخورد قانونی شده است. وی افزود: به جز اماکن و تأسیسات گردشگری 
، ۲۵0 آژانس مسافری و بالغ بر یکهزارلیدر و سرپرست تور که از این تعداد 
۴00نفر فعال بوده و عمدتاً قشر تحصیلکرده هستند و به جز این فعالیت 
هیچگونه منبع درآمد دیگری ندارند متأسفانه همگی بیکار هستند و می توان 

گفت وضعیت گردشگری و معیشت پرسنل در مجموع وحشتناک است.

 سد زاینده رود سرریز نمی شود
معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای اصفهان گفت: مخزن 
سد زاینده رود در حال حاضر ۴90 میلیون مترمکعب آب دارد و چون حجم 
ماکسیمم این سد یک میلیارد و ۴00 میلیون مترمکعب است نزدیک به یک 

سوم حجم مخزن آب است.
حسن ساسانی اظهار کرد: در حال حاضر میزان بارش ها در چلگرد 10۵9 
میلی متر است که سال گذشته همین موقع ۲0۴0 میلی متر بوده و متوسط 
بلند مدت آن 1۲۵0 میلی متر است که نسبت به سال گذشته حدود ۴9 
درصد و نسبت به متوسط بلند مدت حدود 1۷ درصد کاهش بارندگی وجود 
دارد. وی افزود: حجم مخزن سد زاینده رود در حال حاضر ۴90 میلیون  
مترمکعب است که چون حجم ماکسیمم سد یک میلیارد و ۴00 میلیون 
مترمکعب است نزدیک به یک سوم حجم مخزن آب است. وی در پاسخ به 
اینکه احتمال سرریز سد با توجه به بارندگی  پیش بینی شده وجود دارد، گفت: 
با توجه به آمار اعلام شده در مورد میزان بارش های موجود و بارندگی های آتی، 

تحت هیچ شرایطی سد زاینده رود سرریز نخواهد کرد. 

پاسخگوی حفاظت ریسباف کیست؟!
تبدیل موزه ریسباف به موزه منطقه ای مصوبه هیات دولت را داشت. این ماجرا 
به سال 90 و دوران ریاست جمهوری احمدی نژاد باز می گردد. براین اساس 
مقرر بود ریسباف توسط میراث فرهنگی تملک شود اما بانک ملی مدعی 
شد این اثر در تملک او و سهامداران است و دولت باید حقوق همه مالکان را 
پرداخت کند. اما همین ۲ سال پیش بود که وزارت راه و شهرسازی پا به میدان 
گذاشت تا ریسباف را خریداری کند. عاقبت اما باز پاره ای از اختلافات  سد 
راه و باعث شد ریسباف هم چنان در تملک بانک بماند و وضعیت حفاظتش 
نامشخص بماند. این بخشی از گزارشی است که خبرگزاری ایرنا در مورد 

وضعیت کارخانه ریسباف منتشر کرده است. 
اما مهم ترین میراث صنعتی اصفهان، بی دفاع در معرض فرسایش و آسیب 
جوی قرار گرفته است، تخریب یادمانهای تاریخی و وضعیت حفاظت ریسباف 
در ماجرای تملک آن بین بانک ملی و وزارت راه و شهرسازی فصل تلخ تاریخ 
این سرزمین است این در حالی است که میراث فرهنگی می گوید این اثر ثبت 
ملی در اختیار آنها نیست. لیلا پهلوان زاده کارشناس مرمت بناهای تاریخی 
است. او بیشتر از یک دهه بر روی میراث صنعتی اصفهان کار کرده و از منظر 
کارشناسی از نزدیک پیگیر ماجرای ریسباف در سالهای گذشته بوده است. 
این پژوهشگر میراث صنعتی  از نیت های نه چندان مطلوبی پرده بر می دارد 
که شاید فاتحه این کارخانه بزرگ را می خواند؛ اتفاقی که برای کارخانه صنایع 
پشم در آن سوی چهارباغ افتاد و بخش های زیادی از این کارخانه تخریب و 

تنها به عمارت میانی و سردر آن اکتفا شد.

از کسب و کارهای کرونایی
تا حال ناخوش ریسباف

با  اصفهان  دانشگاه  اقتصاد  استاد 
در  کشور  اقتصادی  شرایط  بررسی 
دوران پسا کرونا به "نوسان" می گوید: 
کشور  اقتصاد  کرونا،  شیوع  از  پیش 
شاهد تحریم ها و محدودیت هایی بود، 
اما به نظر می رسد بعد از کرونا، نگرش 
استراتژی  به  نسبت  بینانه تری  واقع 
اقتصاد جهانی در  با  ارتباط  توسعه و 
مقام اقتصادی و دستگاه دولتی کشور 
می  تاکید  طیبی  کمیل  شود.  ایجاد 
کند: در دوران پسا کرونا باید با واقع 
نگری سیاست های اقتصادی کشور را 

تبیین کرد. 

سیگنال های نامناسب
او با پیش بینی افزایش نرخ تورم در 
یکی  گوید:  می  کرونا،  از  دوران پس 
اقتصادی  مهم  چالش  و  نگرانی ها  از 
به  توجه  با   1۳99 سال  در  کشور 
موجود،  نامناسب  سیگنال های 
سال  در  است؛  تورم  نرخ  افزایش 
درصدی؛   ۳۳ تورم  شاهد   1۳9۸
رشد اقتصادی منفی و کسری بودجه 
به سال جدید  این شرایط  که  بودیم 
نیز منتقل شد، بنابراین امروز نگرانی 
در  پساکرونا  دوران  در  تورم  افزایش 
این  در  که  دارد  وجود  ایران  اقتصاد 
دوباره  مردم  خرید  قدرت  شرایط 

کاهش خواهد یافت.
او البته هدف گذاری بانک مرکزی در 
دوران پس از کرونا را تعدیل نرخ تورم، 
و  پولی  انقباض  سیاست های  اعمال 
انضباط مالی می داند و ادامه می دهد: 
این موارد به طور قطع با توجه بیشتر 
جهانی  اقتصاد  با  ارتباط  و  تولید  به 
مهیا شده و با پیشگیری از افزایش نرخ 
تورم، می توان از ایجاد ابرتورمی دیگر 

در کشور جلوگیری کند.
بین الملل  اقتصاد  استاد  گفته  به 
اعمال  با  اصفهان،  دانشگاه 
بانک  تورم  نرخ  تعدیل  سیاست های 
مرکزی پیش بینی می شود نرخ تورم 
 ۴0 تا   ۳0 دامنه  در  جاری  سال  در 

درصد قرار گیرد. 
او البته تاکید می کند: تورم یک پدیده 
پولی است و کنترل افزایش نرخ تورم 
درست  سیاست  و  مدیریت  نیازمند 

بانک مرکزی است. 
شاهد  دلار،  نرخ  افزایش  با  امروز 
هستیم،  ملی  پول  ارزش  کاهش 
بنابراین پیش بینی می شود در دوران 
کانال  در  همچنان  دلار  پساکرونا 

1۶هزار تومان باقی بماند. 
پی  در  اگرچه  دهد:  می  توضیح  او 
بازار  در  ارز  برای  تقاضا  کرونا،  شیوع 
کم است، اما به نظر می رسد با توجه به 
سیگنال های تورمی موجود، امروز دلار 
به قیمت واقعی خود در بازار رسیده 
ارزی  تقاضای  کاهش  البته  است، 
کشور نسبت به شرایط عادی، می تواند 
عامل تعدیل کننده نرخ دلار و سایر 

ارزها باشد. 
وی با پیش بینی خوش بینانۀ نرخ ارز 
در دوران پساکرونا، می گوید: نوسانات 
نرخ ارز، روند ملایمی متناسب با نرخ 

تورم خواهد داشت.

کرونا را به فرصت 
تبدیل کنیم

اما رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت 
اقتصاد  خصوص  در  اصفهان  و  ایران 
ایران در دوران پساکرونا به نوسان می 
گوید: اگرچه هنوز مشخص نیست چه 
زمانی کرونا مهار و کنترل می شود، اما 
به طور قطع در ایران می توانیم کرونا 
را تبدیل به فرصت کنیم، چراکه پیش 
از این بیماری به دلیل تحریم ها، سایر 
تعاملات تجاری  ما  با  کشورهای دنیا 
لحاظ  از  را  کشور  این  و  نداشتند 

اقتصادی بسیار ضعیف کرده بود.
بر  اعتقاد  با  آبادی  سهل  عبدالوهاب 
کشورهای  که  آسیبی  امروز  اینکه 
بینند،  کرونا می  از  آمریکا  و  اروپایی 
به مراتب بیشتر از ایران است، توضیح 
می دهد: این کشورها تا پیش از کرونا، 
این مدل  اداره  برای  را  آمادگی  هیچ 
اقتصاد و سختی را نداشتند، اما ایران 
از مدت ها قبل در جنگ اقتصادی و 
تحریم ها قرار داشته، بنابراین آمادگی 
بهتری برای گذر از بحران کرونا دارد. 
به گفته او، اگر مسئولان، تشکل ها، 
خوب   ... و  خصوصی  بخش  سیستم 
مقطع  این  از  عبور  با  کنند،  عمل 
سخت، آینده روشن تری پیش روی 

اقتصاد ایران خواهد بود.
اقتصاد  اینکه  درباره  اما  آبادی  سهل 
ایران بعد از کرونا ضعیف تر خواهد شد 
یا خیر، تصریح می کند: کشور از لحاظ 
اقتصادی گذشته سختی داشته و دارد 
و اقتصاد ایران حتی پیش از کرونا به 
دلیل تحریم ها و فشارهای خارجی، 
ایرانی  البته جامعه  بود،  ضعیف شده 
نشان داده که نسبت به فشارها تحمل 

بالایی دارد و در صورت همراهی بهتر 
دولت از مردم و بخش تولید در دوران 
پس از کرونا، آینده شکوفاتری خواهد 

داشت. 
درآمدهای  کاهش  به  همچنین  او 
نفتی کشور اشاره می کند و می گوید: 
در  تولید  جهش  برای  قطع  طور  به 
دوران کرونا و بعد از آن برای همیشه 
نفتی خداحافظی کند  اقتصاد  با  باید 
و بهترین جایگزین برای آن تمرکز بر 

حوزه معدن است.
استان  صمت  خانه  رئیس  گفته  به 
اصفهان، امروز کشور پتانسیل بالایی 
در حوزه معدن دارد که متاسفانه این 
ظرفیت مغفول مانده است، در حالیکه 
جبران  برای  خوبی  منبع  معادن، 
کمبود درآمدهای نفتی کشور است و 
امیدواریم با همراهی دولت و تمرکز بر 
این حوزه در پساکرونا به جهش تولید 

درست یابیم.

دولت می داند دچار 
شکست اقتصادی می شود

ایران  اتاق  نمایندگان  هیئت  عضو 
اگر  داند  می  دولت  است:  معتقد 
را  کامل  قرنطینه  سیاست  بخواهد 
در پیش بگیرد با توجه به تبعات آن، 
دچار شکست اقتصادی می شود، اما 
اقتصادی  کارشناسان  بیشتر  امروز 
که  اند  رسیده  نتیجه  این  به  جهان 
تبعات قرنطینه کامل به مراتب کمتر 
از سیاست رفت و آمد مردم به صورت 
مدت  کوتاه  در  شاید  و  است  عادی 
نه، اما در دراز مدت تبعات اقتصادی 

قرنطینه نکردن، بیشتر خواهد بود. 
کاهش  به  اشاره  با  جمالی  مسعود 

دو  طی  جهانی  تجارت  آمار  شدید 
گوید:  می   " "نوسان  به  گذشته  ماه 
ایران نیز از این قاعده مستثنا نیست 
و متاسفانه بعد از بسته شدن مرزهای 
ایران از سوی کشورهای همسایه، در 
بخش صادرات با چالش های زیادی 
اولیه  مواد  امروز  و  ایم  شده  مواجه 
مرزها  پشت  کارخانجات  از  بسیاری 
باقی مانده و به دنبال آن شاهد کاهش 

میزان تولید خواهیم بود. 
ادامه می دهد: دستورالعمل های  او 
ویروس  گسترش  با  مقابله  بهداشتی 
کرونا موجب حضور نیروی کار کمتر 
در محیط کار شده که در نهایت منتج 
به کاهش تولید و تجارت خارجی می 

شود.
عضو هیات رئیسه اتاق مشترک ایران 
و کویت،  به تغییر رفتارهای مصرفی 
اشاره کرونا  شیوع  دوران  در  مردم 

 می کند و می گوید: در حال حاضر 
مصرف  و  صادرات  کاهش  بر  علاوه 
اقلام  از  غیر  به  کشور  مردم  جهانی، 
ضروری و مواد غذایی خرید دیگری 
انجام نمی دهند و با توجه به کاهش 
مصرف داخلی،  اقتصاد ایران در انتظار 

رکودی دیگر است. 
او همچنین با بیان اینکه سال گذشته 
تصور کمتر  بودجه  اعداد  و  ارقام  در 

می کرد بهای نفت به 1۶ دلار برسد، 
می گوید: به طور قطع کاهش بهای 
سال  در  بودجه  کسری  موجب  نفت 
شرایط  این  در  و  شد  خواهد  جاری 
به  عمرانی  و  تولیدی  های  فعالیت 
کسری  و  رسد  می  ممکن  حداقل 
رکود  به  را  ایران  اقتصاد  بودجه، 
عمیق تری فرو خواهد برد که در این 
توان  دولت  رود  می  احتمال  شرایط 
شرکت  به  را  خود  بدهی  بازپرداخت 
های خصوصی و پیمانکاران را نداشته 

باشد.
مدیرعامل شرکت طناب نقش جهان 
اضافه می کند: به دلیل عدم فعالیت 
کامل اصناف در سطح خرده فروشی، 
چرخه رکود بزرگ تر و جریان وصول 
مشکل  دچار  کشور  در  مطالبات 
خواهد شد و قطعا پس از کرونا اقتصاد 
ایران به رکود عمیق تری خواهد رفت. 
او با اعتقاد بر تغییر سبک رفتارهای 
توضیح کرونا،  از  بعد  مردم  مصرفی 

می دهد: به طور قطع مردم و بنگاه 
سبک  تغییر  به  ناچار  تولیدی  های 
روش  و  شد  خواهند  خود  رفتاری 
بین از  بنگاه های سنتی  و  تولید  ها 

 می روند و چاره ای به غیر از حرکت 
نخواهیم  الکرونیک  تجارت  به سمت 
داشت و احتمالا تجارت، کسبه و روش 
های توزیع سنتی نیز به دلیل اجبار 
کنترل  از  ناشی  بهداشتی  مباحث 

کرونا، کمرنگ می شود.
پی  در  گوید:  می  همچنین  جمالی 
کاهش درآمدها به دلیل کرونا، تقاضا 
و قدرت خرید مردم کمتر خواهد شد 
و حتی با وجود افزایش درآمد کارگران 
به طور قطع سفره های مردم کوچکتر 
مصرفی  الگوی  بنابراین  شد  خواهد 

جامعه متاثر از این موضوع می شود.

مهمان ناخوانده چینی اقتصاد ایران را چالش کشیده است؛

در انتظار رکودی عمیق
تعدیل نرخ تورم، اعمال سیاست های انقباض پولی و انضباط مالی هدف  بانک مرکزی در دوران پساکرونا می باشد

مهمــان ناخوانــده چینــی اقتصــاد ایــران را چالــش کشــیده اســت. اقتصــادی بــی جانــی کــه مدتهــا بــا مشــکلات متعــددی دســت و پنجه 
نــرم کــرده، حــالا در گردابــی بــه نــام کرونــا گرفتــار شــده و حــال و روزش بســیاری را نگــران خــود نمــوده اســت. جریــان هــوا در ریــه 
اقتصــاد ایــران بــه ســختی جریــان دارد و گاه و بــی گاه بــا شــوک هــای متفاوتــی از هرســوی بــر آن وارد مــی شــود، ضربــان قلبــش نوســان 
مــی کنــد. اینروزهــا اگرچــه هنــوز زمانــی دقیقــی بــرای مهــار و کنتــرل کرونــا اعــلام نمــی شــود، امــا از اکنــون پیش بینــی هــای اقتصادی 
از دوران پســاکرونا ایــران حاکــی از آن اســت کــه اقتصــاد ایــران بــه دلیــل کســری بودجه ناشــی از کاهــش درآمدهــای نفتی و کاهــش تقاضا 

در مصــرف داخلــی، در انتظــار رکــودی عمیــق اســت.

گزارش
گروه صنعت

سهل آبادی : 

برای جهش تولید در دوران کرونا و بعد از آن، باید با 
اقتصاد نفتی خداحافظی کنیم و بهترین جایگزین 

برای آن تمرکز بر حوزه معدن است

کمیل طیبی: 

با افزایش نرخ دلار، شاهد کاهش ارزش پول ملی 
هستیم، بنابراین پیش بینی می شــود در دوران 
پســاکرونا دلار همچنان در کانال 1۶هزار تومان 

باقی بماند

مسعودجمالی: 

دستورالعمل های بهداشــتی مقابله با گسترش 
ویروس کرونا موجب حضور نیروی کار کمتر و در 

نهایت کاهش تولید و تجارت خارجی می شود
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 نوسان: معاون عمران شهری شهردار 
اصفهان گفت: سال گذشته در بخش 
میلیارد   1۳۷ شده  تحویل  پروژه های 
تومان قرارداد در تعداد اجرای ۳۴ پروژه 
به اتمام رسیده که در مقایسه با سال 9۷ 
به لحاظ تعداد پروژه ۲1 درصد و از نظر 

مبلغ ۳۷ درصد رشد داشته است.
ایرج مظفر، با اشاره به پروژه های شاخص 
تحویل موقت سال گذشته، اظهار کرد: 
سال 9۸ تعدادی از پروژه های عمرانی 
آنها  تحویل موقت شده که مهمترین 
پیاده روسازی خیابان چهارباغ، ساماندهی 
خیابان حکیم صفایی، تکمیل آشیانه و 
ستاد فرماندهی عملیات ایستگاه آتش 
نشانی بزرگمهر، ساماندهی میدان پینارت 
خیابان سازی  و  هسته ای(  )شهدای 
خیابان مشتاق سوم حدفاصل بیمارستان 
بوده  پینارت  میدان  تا  چمران  شهید 
است. وی افزود: احداث مجموعه ورزشی 
مادر و کودک محتشم کاشانی در منطقه 
پنج، احداث فاز دوم پارک جنگلی روح 
همایش ها،  مرکز  روی  به  رو  الامین 
جامع  مرکز  خوابگاه  اسکلت  احداث 
درمان و توانمندسازی استان اصفهان، 
تجهیزات  و  پمپاژ  ایستگاه  احداث 
فیلتراسیون کلکتور فضای سبز منطقه 
هفت، بازسازی استخر نور، باز زنده سازی 
مادی رهنان جنب بوستان مهر، احداث 
خیابان هفت تیر، احداث پارک شهید 
اشرفی اصفهانی در منطقه 11، احداث 
استقلال،  خیابان  در  مترو  پل  ادامه 
تعریض تقاطع جانبازان در منطقه 1۳ 
دیگر  از  رضوی  خیابان  ساماندهی  و 
پروژه های شاخص تحویل موقت سال 

گذشته بشمار می رود.
اصفهان  معاون عمران شهری شهردار 
خاطرنشان کرد: در مرکز همایش های 
بین المللی امام خامنه ای سال گذشته 
 ۷۲ مبلغ  با  پروژه  هفت  حدود 
میلیاردتومان به اتمام رسید و تحویل 
شد. وی با اشاره به پروژه شهید سلیمانی، 
و  پل ها  مجموعه  بزرگ  پروژه  گفت: 
تقاطع غیرهمسطح شهید سلیمانی با 
پنج پل یکی از پروژه های عظیم شهر 
به لحاظ طراحی و اجرا است که حدود 
دو کیلومتر در یک کیلومتر وسعت دارد. 
مظفر ادامه داد: خوشبختانه پروژه عظیم 
غیرهمسطح  تقاطع  و  پل ها  مجموعه 
شهید سلیمانی با تخصیص حدود 1۲0 
میلیارد ریال طبق برنامه در حال احداث 
است و آذرماه امسال بهره برداری می 

شود.
وی با بیان اینکه پروژه بلوار فرزانگان با 
صرف 1۸ میلیارد تومان اعتبارطبق قولی 
که به شهروندان داده بودیم پایان سال 
گذشته بهره برداری شد، اظهار کرد: به 
لیل شرایط ایجاد شده به دلیل شیوع 
ویروس کرونا مراسمی برای افتتاح پروژه 
برگزار نکردیم و در واقع این پروژه عظیم 

مظلومانه افتتاح شد.
اصفهان  معاون عمران شهری شهردار 
تصریح کرد: بلوار فرزانگان با چهار هزار 
و ۳00 متر طول و ۳۶ متر عرض دارای 
دو میدان است که یکی ۵۵0 متر و یکی 
قرارداد پروژه دو  ۲۲0 متر طول دارد؛ 
ساله بود و علی رغم آنکه باید همزمان 
می شد،  اجرا  و  طراحی  آزادسازی، 
از  یکی  این  که  احداث شد  ماهه   1۸
عمرانی  پروژه های  بارز  خصوصیات 
شهرداری اصفهان است. وی خاطرنشان 
کرد: در سال گذشته احداث حدود دو 
در  شهر  حفاظتی  رینگ  از  کیلومتر 

منطقه 1۴ به اتمام رسید.

معاون شهرسازی شهرداری اصفهان گفت: از مجموع ۳۴ خدمت شهرسازی الکترونیک ۲۶ 
خدمت از جمله گواهی استعلام دفترخانه، بانک و اطلاع از نقشه های شهری در مناطق 1۵ گانه 
قابل استفاده است.سید احمد حسینی نیا افزود: با توجه به تاکید شهردار اصفهان در خصوص 
استفاده از خدمات الکترونیکی، با راه اندازی ســامانه »اصفهان نما«  از ابتدای اردیبهشت ماه 
سال جاری علاوه بر امکان پاسخ اینترنتی به استعلامات بانک، دفترخانه، امکان شهروندسپاری 
گواهی های پروانه، پایان کار و ســفت کاری در مناطق شــش، هفت و 1۲ فراهم شده است.

معاون خدمات شهری شهردار اصفهان گفت: تلاش می کنیم سال 1۴00 با استفاده از 
پساب ۳0 درصد فضای سبز شهر را آبیاری کرده و استفاده از منابع آب های زیرزمینی 
را کاهش دهیم. حسین امیری، اظهار کرد: در شــهر اصفهان بیش از پنج هزار و ۲00 
هکتار فضای سبز وجود دارد که از این میزان سه هزار و ۸00 هکتار در اختیار شهرداری 
است و علاوه بر نگهداری فضای سبز شهر باید تامین و توسعه خطوط آبرسانی آنرا مورد 

توجه قرار داد.

آبیاری 30 % فضای سبز شهر با پساب در سال 1400پارامترهای شهر هوشمند اجرایی شد

گزارش

گزارش

افزایش 21 درصدی 
پروژه های تحویل شده

برای حل مشکلات رانندگان حمل و نقل عمومی انجام شد؛

رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان،  با اشاره 
به اینکه در سال 9۸، 1۲۵ میلیارد تومان و در 
سال 99 نیز 1۲0 میلیارد تومان برای تکمیل 
اختصاص  بین المللی  همایش های  مرکز 
یافته است، گفت: مجموعه ای که در مجاورت 
شهرداری  توسط  تنه  یک  شهدا  گلستان 
دردست احداث بوده و فاز نخست مجموعه 
بهره بردادی  به  جاری  سال  در  نمایشگاه ها 
خواهد رسید و امیدواریم پروژه شهید سلیمانی 
و خط دو مترو نیز با قدرت بیشتری در سال 99 

پیگیری شود.
وی با تاکید بر اینکه بزرگترین پروژه حال 
حاضر مدیریت شهری اصفهان جلب اعتماد 
اصفهان  کرد: شهرداری  اظهار  است،  مردم 
و  مادی  به صورت  را  بسیاری  سرمایه های 
معنوی دردست دارد که به نظرم شهروندان 
سرمایه ای بسیار ارزشمندتر از امکانات مادی 
است که در اختیار داریم زیرا اعتماد راسخ دارم 
که اگر همراهی مردم را نداشته باشیم با مشکل 

مواجه خواهیم شد.

ازسرگیری پروژه های گردشگری
با بهبود شرایط کشور

نصراصفهانی با بیان اینکه ۲00 میلیارد تومان 
گردشگری  پروژه های  برای   99 بودجه  در 
اختصاص خواهد یافت، تصریح کرد: پروژه 
میلادی  سال  با  همزمان   ۲0۲0 اصفهان 
به خوبی آغاز شد که امیدواریم با بهتر شدن 
شرایط کشور، شاهد اتفاقی که مورد توقع ما 
در حوزه گردشگری بود باشیم. وی تصمیمات 
شورای شهر را تحت تاثیر اتفاقات کلان کشور 
دانست و خاطرنصان کرد: سعی شده علاوه بر 
توجه ویژه دیپلماسی شهری، مراودات خود 
را با شهرهای داخل کشور نیز ادامه دهیم و در 
همین راستا، برگزاری شب اصفهان در تبریز 
اقدام قابل توجهی بود و ارتباطات اینچنینی با 
شهرهای دیگر نیز در سال جاری ادامه خواهد 

داشت.
رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان با اشاره به 

اینکه توجه به ظرفیت های گردشگری اصفهان 
را برای استفاده هرچه بهتر شهر و شهروندان 
پیگیری می کنیم، افزود: تمهیداتی نیز برای 
مسافرت های نوروزی اندیشیده بودیم که با 
شیوع کردنا مواجه شدیم اما امیدواریم روزهای 
خوبی برای ارتقای سطح دیپلماسی شهری را 

در اینده شاهد باشیم
نصراصفهانی ادامه داد: می دانیم که فعالان 
حوزه گردشگری با مشکلات حتی جبران 
ناپذیر روبه رو شده اند که توجه به این موضوع 
و برآورد خسارات وارده به آن ها به عهده دولت 
است اما اگر نیاز به حضور شورای شهر نیز باشد، 

قطعا به این موضوع ورود خواهیم کرد

هیچ وقت اتوبوسرانی 
را آرام ندیدم

نصر اصفهانی در خصوص افزایش نرخ بلیط 
اتوبوس در اصفهان اظهار کرد: شرکت واحد 
تاکنون  گذشته  های  سال  در  اتوبوسرانی 
چالش های زیادی را داشته و هیچ وقت این 
مجموعه را آرام ندیدم و همواره با مشکلاتی 
رو به رو بوده است، قطعا وقتی که همه ساله 
افزایش نرخ بلیط اتوبوس را داشتیم با واکنش 
هایی رو به رو بودیم و امسال نیز با افزایش ۲۵ 
درصدی نرخ بلیط اتوبوس این اتفاق افتاد. وی 
با بیان اینکه در حال حاضر شرکت اتوبوسرانی 
حدود یک هزار اتوبوس فعال دارد و روزانه ۶00 
هزار مسافر را جابجا می کند، میزان حداقل 
دریافتی از طریق بلیط خطوط اتوبوس ۳00 
و حداکثر آن 1100 تومان است و باید توجه 
داشت که هزینه تمام شده برای خدمات این 
ناوگان به هر شهروند سه هزار تومان است که 
مبلغی که شهروندان پرداخت می کنند یک 
سوم هزینه ها است، آنچه در قانون تعیین شده 
این است که هزینه های سازمان اتوبوسرانی 
را ۳0 درصد مسافر، ۳0 درصد دولت و ۳0 
درصد را مدیریت شهری پرداخت کند و در 
شرایط فعلی ۷0 درصد از این هزینه توسط 

مدیریت شهری پرداخت می شود.

رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان با بیان 
در  اتوبوسرانی  رسانی سیستم  به روز  اینکه 
دستور کار است، ادامه داد: میانگین عمر ناوگان 
اتوبوسرانی اصفهان هشت تا 10 سال است و 
برای به روز رسانی سیستم و پرداخت ماهانه 
10 میلیارد تومان هزینه های اتوبوسرانی ناچار 
به افزایش نرخ بلیط هستیم. وی تاکید کرد: 
باید۳0 درصد از هزینه های اتوبوسرانی توسط 
شهروندان و ۷0 درصد توسط مدیریت شهری 
تامین شود و هر سال مجبور به افزایش نرخ 

بلیط اتوبوس هستیم.

سناریوهای شورای شهر 
برای دوران پساکرونا

وی در پاسخ به سوال خبرنگاران مبنی بر 
اینکه "سیاست های شورا برای مدیریت دوران 
پساکرونای شهر به چه صورت خواهد بود" 
اظهار کرد: کمیته اقتصادی برای مدیریت 
کرونا در شورای شهر شکل گرفته و این کمیته 
افراد ذی ربط جلسه  با  هفته ای یک مرتبه 
برگزار می کند تا روند اقدامان انجام شده را 
بررسی کند. نصراصفهانی با بیان اینکه یکی 
از موضوعات مطرح در این کمیته درخصوص 
اقدامات پساکرونا در مدیریت شهری است، 
ادامه داد: در این کمیته با توجه به شرایط، سه 
سناریو سبز، زرد و قرمز برای بودجه سال جاری 
پیش بینی شده است. وی اضافه کرد: سناریوی 
سبز مشخص می کند که بودجه مصوب بدون 
مشکل و بر اساس پیش بینی ها محقق خواهد 
شد که با وجود وضعیت دوماهه اول سال، شاید 

این موضوع اتفاق نیفتد.
رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان با اشاره 
به اینکه احتمالا بودجه براساس سناریوی 
زرد ادامه پیدا کند که در این حالت بخشی از 
درآمد محقق نخواهد شد، خاطرنشان کرد: در 
این صورت لازم است اولویت های بودجه شود 
که پرداخت حقوق و مزایای کارکنان شهرداری 
در دستور کار اول قرار می گیرد و اقدام دوم پس 
از پرداخت دستمزدها وظایف داتی شهرداری 

مانند رفت و روب معابر، آبیاری فصای سبز و 
مواردی از این قبیل است. وی تصریح کرد: در 
این شرایط بخشی از فشار درآمدی شهرداری بر 
دوش مردم خواهد بود که امیدواریم با همراهی 
شده  انجام  پیش بینی های  با  بتوانیم  آن ها 
روزهای خوبی را برای آینده شهر شاهد باشیم.

شهر هوشمند برای 
کاهش بروکراسی های اداری 

اصفهان  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
درخصوص اقدامات شورای شهر برای رفع 
بروکراسی های موجود در شهرداری افزود: در 
شورای پنجم شفاف سازی و تکریم را مکرد 
توجه قرار داده و سعی کرده ایم نهایت احترام 
را به مردم بگداریم و تمام توان خود را در این 

جهت بکار گیریم.
وی با تاکید بر اینکه مقابله با بروکراسی در بدنه 
شهرداری توان بالایی را می طلبد که با تحقق 
شهر هوشمند به دنبال شکل گیری آن هستیم، 
تصریح کرد: معاونت شهرسازی که بیشترین 
 ۳۶ و  داشته  شهرداری  در  را  رجوع  ارباب 
خدمت ارایه می دهد در زمینه شهر هوشمند 
پیشتاز است و تاکنون ۲۴ خدمت این معاونت 
به صورت هوشمند در اختیار شهروندان قرار 
داده شده است؛ زیرساخت های موردنیاز برای 
سایر خدمات نیز درحال انجام اند تا بدین سبب 

میزان رضایت مندی مردم بالاتر برود.

اجرای پروژه مترو 
اصفهان - شاهین شهر 

اصفهان- مترو  پروژه  خصوص  در  وی 
شاهین شهر نیز گفت: این پروژه حدفاصل 
میدان دانشگاه صنعتی تا شاهین شهر به زودی 
توسط مدیریت شهری شاهین شهر آغاز خواهد 
شد و در این صورت، ایستگاه قدس تا میدان 
صنعتی نیز توسط شهرداری اصفهان آغاز 

می شود.
رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان تصریح 
کرد: اگر زودتر از احداث متروی شاهین شهر 
بخش اصفهان این پروژه آغاز می شد، به نحو 
مطلوب مورد بهره برداری قرار نمی گرفت که 
به همین دلیل فرصت بیشتری برای آغاز این 
پروژه نیاز است تا مقدمات بخش شاهین شهر 

آن انجام شود.

پروژه های ویزه بانوان 
در بودجه ۹۹

وی با تاکید بر اینکه بانوان نقش مهمی را در 
شهر دارند و اگر قرار باشد شهر سرزنده ای را 
داشته باشیم، باید به این نقش کنیم، ادامه داد: 
در بودجه های فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
پروژه هایی گنجانده شده که در کنار استفاده 

آقایان، ظرفیت برای بانوان نیز ایجاد شود.
نصراصفهانی با بیان اینکه چهار میلیارد تومان 
برای بهینه سازی و ساماندهی باغ های بانوان 
در کنار احداث پردیس های فرهنگی هنری 
و مجموعه های ورزشی در بودجه سال جاری 
مرکز  احداث  گفت:  دارد،  وجود  شهرداری 
مهارت آموزی بانوان با اعتبار شش هزار میلیارد 
تومان و مرکز توانمندسازی بانوان در باغ فدک 
با بودجه ای قابل توجه در سال آینده پیگیری 

خواهد شد.

در نشست خبری آنلاین رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان مطرح شد؛

سال طلایی پروژه های عمرانی
علیرضا نصر: بزرگترین پروژه حال حاضر مدیریت شهری اصفهان جلب اعتماد مردم است

citizen

 نوسان:شهردار اصفهان برای حل مشکلات رانندگان حمل و نقل 
عمومی به دلیل شیوع ویروس کرونا، به معاون اول رئیس جمهور، نامه 

نوشت و خواستار کمک دولت در این زمینه شد.
به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، با توجه به اینکه یکی از 
اقشار آسیب دیده از شیوع ویروس کرونا، رانندگان حوزه حمل و نقل عمومی بوده 
اند، شهردار اصفهان طی نامه ای به اسحاق جهانگیری، معاون اول رئیس جمهور، 

خواستار کمک به حل مشکلات این قشر شد.
قدرت الله نوروزی در متن این نامه خطاب به اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس 

جمهور آورده است:
»با عنایت به تأکید ریاست جمهور مبنی بر لزوم حمایت از اقشار آسیب دیده 
ناشی از شیوع ویروس کرونا و پرداخت بیمه بیکاری به مشمولین تعریف شده در 
مصوبات دولت، به استحضار می رساند یکی از صنوفی که بیشترین آسیب را در 
این بحران دیده اند، رانندگان فعال در حمل و نقل عمومی شهری بوده که در قالب 
بیمه رانندگان از خدمات تأمین اجتماعی برخوردار هستند، اما در مراجعه این افراد 
به سامانه تأمین اجتماعی جهت ثبت درخواست دریافت بیمه بیکاری با پیغامی 
مواجه می شوند که به علت پرداخت ۲۷ درصد سهم بیمه و نداشتن کارفرما 
پرداخت بیمه بیکاری برای آنها امکانپذیر نیست، که این موضوع سبب اعتراض 

رانندگان به دلیل مشکلات مالی ناشی از محدودیت فعالیت آنها شده است.
با توجه به شرایط حساس کنونی و نظر مساعد دولت محترم در حمایت همه 
جانبه از مشاغل آسیب دیده خواهشمند است دستور فرمائید، به منظور همکاری 
و همراهی هرچه بیشتر رانندگان در این ایام و در راستای قطع زنجیره انتقال این 
ویروس و کاهش فعالیت ناوگان عمومی، تمامی رانندگان فعال در حوزه حمل و 
نقل عمومی شهری بتوانند در مدت زمان مشخص از بیمه بیکاری با کمک های 

جایگزین مشابه آن برخوردار شوند.«

شهردار اصفهان
 به جهانگیری نامه نوشت

رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان، سال ۹۸ را سالی طلایی برای پیشبرد پروژه های عمرانی شهر اصفهان 
دانست و گفت: بهره برداری از پروژه آفتاب و هفت کیلومتر از جاده فرزانگان، مهم ترین پروژه های کلان شهری 
در سال گذشته بود. علیرضا نصر اصفهانی، در نخستین نشست خبری خود که به صورت مجازی برگزار شد توضیحاتی درباره 
اقدامات عمرانی  و خدماتی شهرداری و دیدگاه شورای اسلامی شهر اصفهان و مدیریت شهری در مبارزه با ویروس کرونا ارائه کرد؛

گزارش
گروه شهری

راههایی تولید کمتر پسماند در منازل تشریح شد؛

سازمان  نوسان:سرپرست   
شهرداری  پسماند  مدیریت 
پروتکل  به  اشاره  با  اصفهان 
معاونت  سوی  از  اعلامی 
و  بهداشت  وزارت  بهداشتی 
به  اصفهان  شهرداری  استناد 
بر  کرد:  اعلام  ها  پروتکل  این 
ایستگاه  فعالیت  اساس،  این 
های بازیافت و خودروهای جمع 
آوری پسماند خشک همچنان 

در حالت تعلیق قرار می گیرد.
 به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، محمد صادقی با 
اشاره به ابلاغ دستورالعمل های راهنمای گام دوم مبارزه با کووید-19؛ فاصله 
گذاری اجتماعی و الزامات سلامت محیط و کار برای مدیریت اجرایی و عوامل 
اجرایی پسماند و فاضلاب، اظهار کرد: در راستای جلوگیری از انتشار بیماری و 
حفاظت از سلامت شهروندان و عوامل اجرایی حوزه پسماند خشک و تفکیک 
از مبدأ، فعالیت ایستگاه های بازیافت شهرها تا زمان بهبود شرایط و کسب 

اطمینان از نبود تهدید برای سلامت عموم، متوقف می ماند. 
وی با بیان اینکه این دستورالعمل شامل خودروهای جمع آوری بازیافت نیز 
می شود، گفت: از شهروندان درخواست می کنیم تا اطلاع ثانوی از مراجعه به 
ایستگاه های بازیافت خودداری کرده و برای مدیریت پسماند به مواردی مانند 

اجتناب از تولید و کاهش تولید پسماند توجه ویژه داشته باشند. 
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان در ادامه بر ضرورت 
مشارکت شهروندان برای کاهش میزان پسماند تولیدی و به کارگیری روش 
های مدیریتی صحیح در منزل، در ایام شیوع کرونا تأکید کرد و افزود: با توجه 
به شیوع کرونا در سراسر دنیا و به تبع آن کشور ما و به منظور توقف چرخه 
انتقال این ویروس فرآیندهای مدیریت پسماند طی این بازه زمانی دستخوش 
تغییراتی در مراحل جمع آوری و مدیریت شده است که از این نظر همکاری 
عمومی بیشتری را از سوی شهروندان می طلبد.  وی به استفاده از کیسه 
پارچه ای قابل شست و شو برای خرید نان و دیگر نیازهای روزمره اشاره و 
تصریح کرد: این کار نه تنها به کاهش مصرف نایلون و پرهیز از تولید پسماند 
منجر می شود بلکه در مواجهه با ویروس روش ایمن تری است و با امکان 

شستشو و ضدعفونی، خطر شیوع ویروس را کاهش می دهد.  
از فست فودها، کنسروها، غذاهای  افزود: همچنین عدم استفاده  صادقی 
آماده و تهیه غذا در منزل نیز ضمن کمک به پیشگیری از انتقال ویروس، از 
تولید پسماند اضافی جلوگیری می کند. سرپرست سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری اصفهان اضافه کرد: کاهش خرید اقلام دارای بطری و بسته بندی 
و تهیه و طبخ خوراک به میزان مورد نیاز و پرهیز از اسراف هم می تواند 
میزان تولید پسماند را به مقدار قابل توجهی کمتر کند. وی با اشاره به اصل 
۵0 قانون اساسی تأکید کرد: همان طور که در قانون آمده است، حفاظت از 
محیط زیست وظیفه همگانی است و از این جهت همه شهروندان با هر سطح 
و جایگاه اجتماعی لازم است در این ایام در حوزه مدیریت پسماند و مراقبت 
از محیط زیست آگاه و فعال باشند و با کاهش تولید پسماند، جداسازی 
پسماندها از یکدیگر و آبگیری و کم حجم سازی، مدیریت پسماند را ساده 

تر کنند. 

ادامه تعطیلی ایستگاه های 
بازیافت شهر اصفهان

مدیرعامل سازمان ساماندهی   نوسان:  
کشاورزی  فرآورده های  و  شهری  مشاغل 
شهرداری اصفهان گفت: بازار کوثر 1۵ واقع 
در شهرک زاینده رود)پینارت( با 100 درصد 
پیشرفت فیزیکی در مرحله مزایده است و پس 
از مشخص شدن بهره بردار اوایل اردیبهشت 

ماه امسال مورد بهره برداری قرار می گیرد.
محمد مجیری، اظهار کرد: در حال حاضر 1۴ 

فروشگاه کوثر در شهر فعال است که پس از 
افتتاح کوثر پانزدهم، ادامه عملیات احداث 
فروشگاه کوثر شماره 1۶ در منطقه شهید 
کشوری از سر گرفته می شود. وی با اشاره به 
شرایط فعلی بازار کوثر شماره دو، گفت: باتوجه 
به اینکه فضای فروشگاه کوثر شماره دو در 
سپاهان شهر به وسعت 900 مترمربع به دلیل 
مراجعات زیاد شهروندان محدود بود، از این رو 

بنا بر درخواست مدیر منطقه پنج، امام جمعه 
سپاهان شهر و شهروندان، زمینی به وسعت 
دو هزار مترمربع در مجاورت این فروشگاه با 

همکاری شهرداری منطقه پنج تملک شد.
مدیرعامل سازمان ساماندهی مشاغل شهری 
و فرآورده های کشاورزی شهرداری اصفهان 
ادامه داد: امسال بازار جدید کوثر در فضای 
تملک شده احداث و فضای قبلی فروشگاه در 

اختیار منطقه پنج قرار می گیرد تا به فضایی 
برای ورزش بانوان در سپاهان شهر تبدیل شود. 
مجیری از بازسازی کامل تمام بازارهای کوثر تا 
پایان امسال خبر داد و افزود: در سال های 9۷ 
و 9۸ در فروشگاه های کوثر شماره یک، سه، 
چهار، پنج، شش، 9، 1۲، 1۳ و 1۴ تغییرات 
اساسی ایجاد شد و کیفی سازی ارائه خدمات 

صورت گرفت.

مدیرعامل سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری اصفهان خبر داد:

بازسازی تمام کوثرها تا پایان سال
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کرونا اگرچه اقتصاد جهانی را ویروسی کرده اما برخی صنایع در یک ماه اخیر رشد عجیب  و غریبی 
داشته اند؛ صنایع مبتنی بر وب آشپزی، بدنسازی و مدیتیشن. نشریه اکونومیست در این باره 
می نویسد: »اپلیکیشن های مدیتیشن ، برنامه های بدنسازی یا فیتنس دیجیتال و دوره های 
آشپزی آنلاین درحال رونق چشــمگیری هستند. « همچنین بر اســاس گزارش سی ان ان  
بیزینس، گردش مالی صنعت بدنسازی در ســال ۲01۸ حدود 9۴میلیارد دلار بوده است. به 
جز آن، شــرکت های مرتبط با چیدمان منزل و دکوراسیون رشــد خیره کننده ای داشته اند. 

نایب رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق تهران گفت: وضعیت فعلی حاکی از آن است 
که ایران امکان فروش نفت با قیمت پیش بینی شده را ندارد و صادرات ما نیز کاهش یافته 
 است. از سوی دیگر کسادی فعالیت های اقتصادی امکان وصول مالیات را فراهم نمی کند. 
بنابراین نه تنها درآمدهای نفتی بلکه درآمدهای غیرنفتی کاهش یافته  است.عباس آرگون، 
افزود: دولت برای تامین منابع مورد نیاز باید تمرکز خود را بر فروش اوراق مشارکت بگذارد. 

همچنین می تواند به فروش دارایی های خود از طریق بازار سرمایه بپردازد. 

گزینه های مالی دولت برای عبور از کرونارونق برخی کسب وکارها در ایام کرونا
 اقتصادنامه

 نوسان:یک کارشناس اقتصادی با بیان 
اینکه کارگران با مصوبه دستمزد شورای 
عالی کار عملا از دو میلیــون و ۸00 هزار 
تومان کمتر نخواهند گرفت، تاکید کرد: 
اگر دســتمزدها را بیش از ایــن افزایش 
می دادیم با توجه به شرایط کشور، ممکن 
بود با اخراج کارگران و ریزش نیروهای کار 

روبه رو شویم. 
ســعید لیلاز درباره مصوبــه افزایش ۲1 
درصدی حداقل دســتمزد کارگران ابراز 
عقیده کرد و گفت: واقعیت این است که 
افزایش واقعی دستمزدها آنطور که مطلع 
شدم ۳۲.۵ درصد بوده اســت و ما چاره 
دیگری جز این تصمیم در شرایط فعلی 
نداشتیم. وی ادامه داد: اگر دستمزدها را 
بیش از این افزایش می دادیم، ممکن بود 
با سه پدیده اخراج کارگران، قراردادهای 
سفید و قراردادهای صوری مواجه شویم؛ 
البته هر سه این موارد الان هم هست ولی 
تشدید میشد، لذا باید کاری می کردیم که 
کمترین ضرر ممکن را متوجه کشور کنیم 
و لذا این تصور که در ایران کارگر در برابر 
کارفرما وجود دارد، اشتباه و نادرست است.

این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه 
طبقه سرمایه داری ایران، طبقه تولیدی 
و صنعتی نیســت، خاطرنشــان کرد: 
بخش ســرمایهداری ایــران، تجاری و 
وابســته به رانت خــواری درآمد نفت 
اســت و اصلا کارگر ندارد که بخواهد از 
افزایش دستمزد متاثر شود. آن چیزی 
که به عنوان کارفرما میشناسیم یا اساسا 
بنگاههای دولتی و شبه دولتی هستند 
یا کارفرمایــان کوچک و خــرده پا در 
بخش شهری مثل کســبه و اصناف و 
رستواندارها که شــاگردان و کارگرانی 
دارند و ۲0 تــا ۳0 درصد تولید ناخالص 

داخلی و اشتغال ایران را دربرمی گیرند.
لیلاز افزود: از تعداد شــاغلان ایران فقط 
۴0 درصد کارگر مزدبگیرنــد و از این ۴0 
درصد بیشترشــان در بنگاههای دولتی 
یا شــبه دولتی کار می کننــد و تعداد 
کمی از آنها هــم  در بنگاههای کوچک 
خدماتی مشغول هستند لذا ما سرمایه 
داری صنعتی نداریم و آن قسمتی هم که 
داریم، بیشتر از کارگران تحت فشارند و 
آدمهای شرافتمندی هستند که به جای 
آنکه پولشان را در دلالی ببرند وارد تولید 
کرده اند بنابر این نباید تصور کنیم که 
کارگران در برابر مشتی سرمایه دار زالو 

صفت قرار دارند.
این تحلیلگر اقتصادی در پاســخ به این 
پرسش که آیا با توجه به افزایش دومرحله 
ای حقوق کارکنان دولت در مورد افزایش 
دستمزد کارگران تصمیمی مناسبتر از 
آنچه گرفته شد نمی توانستیم بگیریم؟ 
گفت: معتقدم در مورد جزییات این مساله 
هزار بار بهتر می شد کار کرد ولی واقعیت 
این اســت که الان هیچ کارگری زیر دو 
میلیون و۸00 هزار تومان نخواهد گرفت 

و از این جنبه موضوع رعایت شده است.
وی ادامه داد: آن حداقلــی که مورد نظر 
بود چــه در بخش دولتی چــه در بخش 
خصوصی و چه در حوزه بازنشســتگی 
کشوری یا تامین اجتماعی رعایت شده و 
در عمل یک حداقل ثابت داریم،البته هنوز 
هم فرصت برای اجــرای بهتر طرح باقی 
اســت؛ هرچند که کلیات اقتصادی، 
اجتماعی، علمی و تبعاتی این تصمیم  
با توجه به شــرایطی کــه در آن قرار 

داریم، کاملا قابل دفاع است.

گزارش

40 درصد شاغلان ایران
کارگرمزدبگیرند

 نوسان:چراغ کسب و کار ایران در آغازین روزهای سال ۹۹ سوت و کور 
است. در روزهای کرونایی، بسیاری از اصناف مجاز به فعالیت نیستند 
و آنها هم که مشغول شده اند، نصف و نیمه و چراغ خاموش حرکت می 
کنند. اما اقتصاد کشور در هفته ای که گذشت تحت تاثیر تعیین حداقل 
دستمزد کارگری بود. جلسه ای که پنجشنبه شــب برگزار شد و در 
نهایت با تصویب افزایش ۲۱ درصدی حداقل حقوق کارگران بدون امضا 
نمایندگان کارگری همراه ماند. از ســوی دیگر، بازار سرمایه همچنان 
روزهای پر تلاطمی را ســپری می کند و رکوردهای تاریخی از خود به 

یادگار می گذارد؛
نمایندگان کارگری  امضا نکردند

جلسه تعیین حداقل دستمزد کارگران در سال 99 به دلیل عدم توافق نمایندگان 
کارفرمایی و کارگری با رأی گیری اعضا پایان یافت و در پایان افزایش ۲1 درصدی 

حداقل حقوق کارگران بدون امضا نمایندگان کارگری تصویب شد.
این جلسه که پنج شنبه شــب با حضور نمایندگان دولت و نمایندگان کارگری 
با موضوع تعیین حقوق و دستمزد سال 1۳99 برگزار شد، به دلیل عدم توافق بین 
نمایندگان کارگری و دولت در خصوص اعمال افزایش حقوق کارگران، نتیجه جلسه 
با رای گیری مشخص شده و باعث افزایش ۲1 درصدی پایه حقوق کارگران نسبت 
به سال گذشته شد، اما در پایان جلسه نمایندگان کارگری با انتقاد از روند مصوبات 
جلسه ۴0 ساعتی دستمزد، حاضر به امضای صورت جلسه نشدند. با احتساب 100 
هزار تومان کمک هزینه مسکن کارگران، ۴00 هزار تومان بن خواربار و سایر مزایای 
جانبی، حداقل دستمزد کارگران مجرد در سال 99 به دو میلیون و ۵00 هزار تومان و 
حداقل دستمزد کارگران متاهل به حدود ۳ میلیون تومان رسید. این در حالی است 
که با توجه به ماده ۴1 قانون کار، شورای عالی کار موظف است میزان حداقل دستمزد 
کارگران را برای نقاط مختلف کشور و یا صنایع مختلف با توجه به درصد تورمی که از 
طرف بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران مشخص شده، تعیین کند. طبق گزارش 
مرکز آمار ایران میزان تورم دوازده ماهه منتهی به بهمــن ماه 1۳9۸، ۳0,۶ درصد 
اعلام و میزان حداقل سبد معیشــت خانوار کارگری ۴ میلیون و 9۴0 هزار تومان 
تعیین شده است؛ از همین رو حداقل دستمزد کارگران در سال 99 هیچ تناسبی با 

دو عامل اساسی تعیین افزایش حقوق کارگران ذکر شده در ماده ۴1 قانون کار ندارد.
نرخ تورم رکورد زد

دبیر انجمن اقتصاددانان ایران با اشاره به رکورد نرخ تورم در اقتصاد سال 9۸ ایران، 
گفت: نرخ تورم سال های 1۳9۷و 1۳9۸ براساس محاسبات بانک مرکزی به ترتیب 
۳1.۲ درصد و ۴1.۲ درصد بوده اســت. پیمان مولوی با انتشار یک پیام در صفحه 
توییتر خود نوشت: "نرخ تورم سال  9۸ رکورد زد! نرخ تورم سال های 1۳9۷و 1۳9۸ 

براساس محاسبات بانکمرکزی به ترتیب ۳1.۲ درصد و ۴1.۲ درصد بوده است."
شستا ثبت نماد شد

صفحه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از درج نماد شدن شرکت سرمایه گذاری 
تامین اجتماعی )بزرگترین هلدینگ چند رشته ای کشور( با سرمایه ۸0 هزار میلیارد 
ریال در لیست شرکت های بورسی خبر داد. صفحه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
با انتشار پیامی در صفحه توییتر خود نوشت: شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی 
) بزرگترین هلدینگ چند رشته ای کشور( با ســرمایه ۸0 هزار میلیارد ریال با کد 
صنعت ۳999 و نماد "شستا،  SHASTA" در فهرست نرخ های بازار دوم بورس 

اوراق بهادار تهران درج شد.
طلا بدون حباب است

رئیس قطب اقتصاد بین الملل دانشگاه اصفهان گفت: رخدادهای یکسال اخیر در 
سطح جهانی در نهایت به نفع بازار طلا تمام شده و قیمت طلا را بدون حباب افزایش 
داده است. باید توجه داشــت که قیمت این فلز زرد چه در بازار داخل و چه در بازار 
جهانی به هیچ عنوان حباب نیست؛ طلا در حال گذراندن دوران رونق خود است. 
سید کمیل طیبی در گفت وگو با خبرنگار ایمنا، اظهار کرد: با توجه به سیر زمانی انس 
طلا، این فلز زرد همواره یک روند افزایشی داشته است. حال با توجه به وضعیت پیش 
آمده به دلیل شیوع بیماری کرونا در جهان، انتقال سرمایه ای یا به عبارتی جابجایی 

دارایی بین بازارهای موجود در سطح جهان رخ داد.
آب در تهران طلا می شود

مدیر دفتر بهره برداری و نگهداری تاسیسات آبی و برق آبی شرکت آب منطقه ای 
تهران گفت: علی رغم وقوع بارش، روند فعلی مصرف آب در واقع یک هشدار برای 
تامین آب در تابستان است و اگر شرایط ادامه یابد، ممکن است دچار مشکل شویم. 
محمد شــهریاری، با بیان اینکه در پی شیوع ویروس کرونا و هشــدارهای وزارت 
بهداشت برای رعایت نکات بهداشــتی مصرف آب در تهران افزایش چشمگیری 
یافت، اظهار کرد: طی روزهای اخیر بیشــترین مصرف را طی ۵0 سال گذشته در 
تهران شاهد بودیم؛ به گونه ای که میزان مصرف آب تقریبا معادل مصرف در پیک 
تابستان ثبت شده لذا تقاضای ما از تمام مردم و همشهریان این است که نسبت به 

رعایت الگوی مصرف دقت لازم را داشته باشند.
۹۰٪ هواپیماهای ایران در پارکینگ هستند

مقصود اسعدی سامانی، دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی با بیان اینکه فقط 
10 درصد از هواپیماهای ناوگان پرواز می کنند و حدود 90 درصد متوقف هستند، 
گفت: »این هواپیماها در پارکینگ های فرودگاه های مختلف کشور پارک هستند. 
از نظر جای پارک مشکلی وجود ندارد اما امیدواریم شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی 
ایران نیز درحوزه اجاره پارکینگ ها با شرکت های هواپیمایی همکاری کامل داشته 

باشد.« 
۳٦٪ کاهش ورودی سدهای کشور

قاسم تقی زاده خامسی، معاون وزیر نیرو از کاهش 10 درصدی حجم ذخایر سدهای 
کشور در نیمه اول  سال آبی نسبت به مدت مشابه  سال قبل خبر داد و گفت: »نسبت 
ورودی ســدها در همین زمان نیز حدود ۳۶ درصد کاهش داشته است.« او با بیان 
اینکه میزان بارندگی تجمعی در برخی استان ها مثل کرمان، سیستان  و بلوچستان، 
هرمزگان و خراسان جنوبی نسبت به  سال گذشته وضع بهتری دارد، افزود: »رقم 
بارندگی در سیستان وبلوچستان ۸۳درصد، هرمزگان ۸۵ درصد و کرمان ۵۲ درصد 
افزایش یافته است، اما برخی استان ها هم مثل خوزستان، کهگیلویه وبویراحمد، 
کرمانشاه، خراسان شمالی، کردستان، آذربایجان شرقی و غربی که جزو استان های 

پربارش بوده اند، بعضا تا ۴0 درصد نسبت به  سال قبل کاهش بارندگی داشته اند.«

کسب و کارها سوت و کورند

خانه در معماری ایرانی جایگاه ویژه ای 
داشته و دارد، یکی از ویژگی های مهم 
خانه که معماری سنتی ما به آن توجه 
داشته، بحث آسایش و آرامش اعضای 
خانواده بوده اســت. از این رو معماران، 
ســعی کردند با ایجاد فضاها و عناصر 
مختلف از جملــه ایوان پاســخگویی 
مناســبی به نیاز آســایش خانواده ها 

فراهم کنند.
 ایوان فضایی اســت نیمه باز که از سه 
طرف محصور و از یــک طرف به حیاط 
راه دارد در بیشــتر خانه هــای قدیمی 
و درونگــرای ایرانی ایرانــی حضوری 
ملموس دارد و اوج شــکوه یک خانه را 

نشان می دهد.
ایوان که در تمــام ادوار تاریخی یکی از 
عناصر مهم معماری ایرانی محســوب 
می شــد در زمان پهلــوی اول و دوم با 
تغییر الگوی معماری و جایگزین شدن 
معمــاری برون گرا با معمــاری درون 
گرا، تغییر شــکل یافت و تراس و بالکن 

جایگزین آن شد.
 تراس فضایی بــرای ارتباط با طبیعت 
شهری را ایجاد کرد و به محیطی برای 
اندکــی مکث و درنگ و لــذت بردن از 
آرامش فضا تبدیل شــد. بدون تردید 
تراس و بالکــن در معماری مدرن ما در 
دوره پهلوی دوم توانست الگوی بسیار 

خوب و معماری قابل توجه ای را ایجاد 
کند به صورتیکه هم اکنون با قدم زدن 
در خیابان های ماطق مختلف شــهری 
مــی توانیم همچنــان ایــن الگوهای 

ارزشمند معماری را ببینیم.
ایوان یادآور فضاهای نیمه باز معماری 
اقلیم گرم و خشک است که در مساجد 
و خانه هــای قدیمی دیده می شــود؛ 
ســطوح نســبتا بزرگی که مشرف به 
حیاط هســتند و به خصوص در فصل 
تابســتان، به عنوان یکــی از فضاهای 
اصلی بنا اســتفاده می شوند و مختص 

معماری ایران و توابع آن هستند. 
در اینجا لازم است اشاره کنم تراس به 
فضایی بدون سقف مشــابه بهارخواب 
در معماری ایرانی گفته می شــود که از 
مشاعات ســاختمان محسوب می شود 
درحالــی بالکن به فضایی مســقف که 
یک یا دو ســو باز باشد گفته که بخشی 
از مســاحت خانه و آپارتمان محسوب  

می  شود. 
با این وجود با گذر از این دوره معماری 
و شــروع زندگی آپارتمان نشــینی در 
بســیاری از موارد شــاهد حــذف این 
چنین فضاهایــی به منظور اســتفاده 
بیشــتر از فضــای داخلــی آپارتمان 

هستیم. 
متاسفانه در این دوره نگاه افراد به نقش 

و جایــگاه خانه در زندگی شــان تغییر 
می کند. اگــر در گذشــته خانه محلی 
برای زندگی واقعی اعضای خانواده در 
کنار هــم بود که اوقات زیــادی از روز، 
هفته و ماه را در آن ســپری می کردند؛ 
اکنون تنها جایی برای خــواب افراد و 
سقفی برای در امان ماندن آنها از باد و 
باران است که اوقات کمی را نیز در آن 

زندگی می کنند. 
از این رو افراد دیگر مانند گذشته توجه 
چندانی بــه کارکرد فضاهــای داخل 
ندارند وجود بســیاری از این فضاها در 

خانه را بیهوده می انگارند. 
یکی از این فضاها بالکن اســت که در 
بســیاری از موارد حذف یــا تبدیل به 
انباری شده اســت افراد توجه چندانی 
به عملکرد آن، که می توانــد در تغییر 
روحیه آنها و تاب آوریشان داشته باشد 
ندارند. به جــرات می تــوان از بالکن، 
تراس یا ایوان در این دوره بعنوان حلقه 
گمشــده معماری خانه های ایرانی یاد 

کرد.
اما بــا همه گیــری ویــروس کرونا و 
قرنطینــه اختیــاری شــهروندان در 
خانه هایشان بنظر می رسد افراد دوباره 
به نقــش و کارکرد چنیــن فضایی در 

تغییر روحیه شان پی بردند. 
در دو هفته گذشــته با دوستان زیادی 

صحبت می کردم، متوجه شدم بسیاری 
از آنها بار دیگر به ارزش و کارکرد بالکن 
در خانه هایشــان توجه کردند و در این 
مدت برای استراحت و هواخوری از آن 

استفاده می کنند.
 در سایر کشورها نیز شــاهد بودیم که 
دوران قرنطینه باعث شد تا شهروندان 
بیشتر از گذشته از بالکن آپارتمان های 
خود برای ارتباط با ســایر همسایگان و 
اســتراحت روحی و جســمی استفاده 

کنند.
اکنون بنظر می رســد باید از این اتفاق 
درس مهمــی بگیریــم. از مدیریــت 
شــهری بخواهیــم همانگونــه که به 
بحث نماســازی و یــا پارکینگ ورود 
کرد به بحث اجرای بالکن و پاســیو در 
آپارتمان ها ورود پیدا کند. متاســفانه 
طی ســال های گذشــته بارها و بارها 
شــاهد این تخلف از ســوی برخی از 
معمــاران بوده ایم کــه هنــگام ارائه 
نقشه ســاختمان برای دریافت مجوز 
فضایی بعنوان بالکن و پاسیو را ترسیم 
می کردند اما هنگام اجــرا آن بخش را 
حذف می  شــد و درنهایت با پرداخت 
عــوارض تخلف مجــوز پایــان کار را 

دریافت می کردند.
اکنون ما می دانیم که وجود فضاهایی 
چون: ایوان، تراس، بالکن و بهار خواب 
که واســطی میان انســان با طبیعت 
پیرامون خود اســت تا چه انــدازه در 
تاب آوری افراد و اعضــای خانواده چه 
در داخل و چه در بیرون خانه می تواند 

موثر باشد.
 انسان هر چقدر در خانه بتواند فضایی 
را برای رســیدن به آرامش، هواخوری 
و تنفس داشته باشــد در بیرون از خانه 
نیز تاب آوری بیشــتری دارد در حالی 
که به اعتقــاد من بخشــی از کلافگی 
این روزهای مردم جامعه ما به ســبک 
معماری و زندگی آپارتمان نشــینی ما 

باز می گردد که از طبیعت به دور است.

کلافگی مردم از قرنطینه خانگی تا چه حد به سبک معماری ما باز می گردد؛

حلقه گمشده معماری امروز 
شیوه معماری امروز ایران تا چه اندازه در تاب آوری افراد جامعه بخصوص برای در خانه ماندن تاثیرگذار است؟

اکنــون بیــش از یــک مــاه از آغــاز قرنطینــه اختیــاری شــهروندان ایرانــی در خانه هایشــان بــرای 
دیدگاه

گروه   شهری
مقابلــه بــا ویــروس COVID۱۹ یــا کرونــا می گــذرد. هرچنــد بســیاری از شــهروندان در ایــن مدت 
بــه توصیــه متخصصــان، پزشــکان و مســئولین شــبکه بهداشــت و درمــان عمــل کردند و به شــکل 
ــر  ــا به نظ ــد؛ ام ــفر نرفتن ــه س ــوروز ب ــلات ن ــام تعطی ــد و در ای ــان ماندن ــه در خانه هایش داوطلبان
می رســد تعــداد قابــل توجــه ای از شــهروندان نیــز توجــه چندانــی بــه ایــن توصیــه نکــرده بــدون 
ــه در  ــم ک ــرادی ه ــته از اف ــد آن دس ــدند. هرچن ــفر ش ــی س ــی راه ــه اجتماع ــت فاصل رعای
خانه هایشــان ماندنــد و ســفر نرفتنــد خیلــی زود دچــار کلافگــی شــدند و مــدام بــرای خــروج از 
خانــه ثانیــه شــماری می کردنــد. اکنــون شــاید زمــان طــرح ایــن پرســش اســت کــه " شــیوه معمــاری امــروز 
ایــران تــا چــه انــدازه در تــاب آوری افــراد جامعــه بخصــوص بــرای در خانــه مانــدن تاثیرگــذار اســت؟" در ایــن 
قســمت از سلســله گزارش هــای "چــرا در خانــه نمی مانیــم؟" کــه علــل زیربــار نرفتــن بخشــی از مــردم ایــران 
بــرای قرنطینــه اختیــاری را مــورد بررســی قــرار داده ایــم با ســولماز شمشــیری، معمــار و طــراح شــهری در رابطه 
بــا تاثیــر وجــود بالکــن در تــاب آوری مــردم ایــران در خانه هایشــان گفتگویــی را انجــام داده ایــم. مشــروح ایــن 

گفتگو به شکل یک یاداشت تنظیم شده است.

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛
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 نوســان:  رئیــس اتــاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشــاورزی اصفهان 
 GDP گفت: تأثیــر کرونــا در افت
کشــور از 9 تا 1۵ درصد متصور است 
که این رقم با توجه به ســهم بیشــتر 
حوزه هــای صنعــت و خدمــات در 
اقتصاد اســتان اصفهان تا ۲0 درصد 

قابــل پیش بینــی اســت.به گزارش 
نوسان، صفحه رســمی اتاق بازرگانی، 
صنایع، معــادن و کشــاورزی ایران 
در توییتــر خود بــه نقل از مســعود 
گلشــیرازی نوشــت: "رئیــس اتاق 
 GDP اصفهان: تأثیــر کرونا در افت
کشــور از 9 تا 1۵ درصد متصور است 

که این رقم با توجه به ســهم بیشــتر 
حوزه هــای صنعــت و خدمــات در 
اقتصاد اســتان اصفهان تا ۲0 درصد 

قابل پیش بینی است.
در چنیــن شــرایطی تأمیــن مالی 
واحدهای تولیــدی و افزایش قدرت 

خرید مردم ضرورت دارد".

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی اصفهان مطرح کرد:

تاثیر ۲۰ درصدی کرونا بر GDP استان اصفهان
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همه نمایشگاه ها تا نیمه دوم خرداد تعطیل است. به گزارش نوسان به نقل از خبرگزاری 
تسنیم، بهمن حسین زاده، مدیرعامل شرکت نمایشگاه های بین المللی اعلام کرد: 
همزمان با ورود کرونا به کشور برگزاری چندین نمایشگاه به تعویق افتاد ولی تقویم 
نمایشگاهی ما طوری طراحی شده است که هیچ نمایشگاهی لغو نشود؛ با این حال 
برنامه ریزی شده که حداقل تا پایان ماه مبارک رمضان و دهه دوم خرداد نمایشگاهی 

برگزار نشود.

شاپور محمدی، رئیس اسبق سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: »درحال حاضر 1۴ درصد 
مردم دارای کد  معاملاتی بورسی هستند و سرمایه گذاری در بورس در بازه سه تا پنج 
ساله بیشتر از بازار طلا و ارز  بازدهی دارد.« او به فارس توضیح داده است: »درحال حاضر 
11.۲ میلیون نفر کد معاملاتی بورسی دارند  که این رقم حدود 1۴ درصد جمعیت کشور 
را شامل می شود . در حالی که در هند با جمعیت حدود 1.۳ میلیاردی فقط ۲۵ میلیون کد 

بورسی )1.۸ درصد( وجود دارد .«

 نوسان: وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات از راه اندازی ســامانه ای 
به کســب وکارها در  برای کمک 
شــرایط بحرانی گسترش ویروس 

کرونا در کشور خبر داد.
کســب وکارهای اینترنتی در سالی که 
گذشــت، با بحران های زیادی روبه رو 
بودند. البته بیشتر این بحران ها از زمان 
قطعی دو هفته ای اینترنت آغاز شــد و 
همان زمان بسیاری از کسب وکارها را 
دچار مشــکل کرد. از طرفی اختلالات 
اینترنتی و حملات به زیرساخت ها هم 
در برهه ای از زمان دردســرآفرین شده 
بود. این روزها هــم کرونا تاثیر خودش 
را تقریبا در تمامی بخش ها گذاشته و 
تجارت الکترونیکی هم از این تاثیرات 
مصون نمانده اند. از طرفــی نگرانی از 
ویروس کرونا، مــردم را به خانه ماندن 
تشــویق کرده و اکنون اغلــب افراد تا 
حد ممکــن از حضــور در مکان های 
عمومی، استفاده از ابزارهای حمل ونقل 
عمومی و مراجعه بــه مراکز خدماتی 
عمومی خودداری می کنند، اتفاقی که 
مطابق میل کســب وکارهایی که خود 
را در آستانه تعطیلی می بینند نیست. 
کســب وکارهایی که در این چند ماه 
بحران هایی ازجملــه قطعی اینترنت 
و حملات هکری را از ســر گذرانده اند، 
اکنون با کاهش شدید فروش و مشتری 

روبه رو هستند.
هرچند شیوع این ویروس درمقابل به 
برخی از کسب وکارهای آنلاین که امکان 
ارایه خدمات به صــورت غیرحضوری 
فراهــم می کننــد، رونق داده اســت؛ 
رونقی که در این شــرایط شاید حتی 
برای خود این کسب وکارها هم چندان 
خوشایند نباشد؛ اما درمجموع بسیاری 
از کسب وکارها و حتی استارت آپ های 
کوچکی کــه در اولیــن گام های خود 
هستند، با مشکلاتی روبه رو شدند. در 
این راســتا،  محمدجواد آذری جهرمی 
-وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- با 
اشاره به کسب وکارهایی که این روزها 
به دلیل شــیوع کرونا، درآمدشان را از 
دســت دادند،  از راه اندازی ســامانه ای 
برای این کســب وکارها برای کمک به 
آنها خبر داد. او در صفحه اینســتاگرام 
خود نوشت: تلاش می کنیم سامانه ای 
بالا بیاوریم تا انفاق و مهربانی را ســاده 
جاری کنیم. بسیاری هستند که دوست 
دارند به کسانی که مشکل پیدا کردند، 
کمک کنند اما آنها را نمی شناســند. 
فکر می کنم فضای مجازی بتواند این 
فاصله ها را کم کند و خاطره خوشی را 
برای همه  ایرانی ها در این شرایط دشوار 

رقم بزند.

برخی این رشد را تلاش هدف دار دولت 
برای فروش دارایی مهم خود، یعنی شستا 
می دانستند و معتقد بودند حضور شستا، 
آغازی بر پایان بورس خواهد بود، اما این 
عرضه اولیه نیز منجر به جذب 10 هزار 
میلیارد تومان نقدینگی جدید به بازار شد 
و صف خرید ۲۲00 میلیارد تومانی روز 
شنبه در نماد مذکور، معادلات را به طور 
کامل بر هم زد. حال سوال اینجاست که 
عرضه شستا چه پیامی برای فعالان بازار و 
کنشگران اقتصادی کشور داشته که این 

چنین مورد استقبال قرار گرفته است؟

از قمارخانه 
تا مامن سرمایه

برای پاسخ این سوال باید بار دیگر همه 
آنچه در چند سال اخیر بر بورس رفته را 
مورد بازبینی قرار دهیم. شاید یک دهه 
پیش بورس در چشم سیاستگذاران کشور، 
چیزی جز قمارخانه نبود و محمود احمدی 
ریاست جمهوری  ابتدای  نژاد در همان 
خود این بازار را »قمارخانه« توصیف کرد، 
البته چند سال بعد به لطف تورم حاصل از 
سیاست های همان رئیس جمهور و جهش 
ارزی شدید، سود شرکت های بورسی که 
عمدتا نیز صادراتی هستند جهش کرد 
و شاخص کل با رکورد شکنی به قله خود 
در سال 9۲ رسید. با روی کار آمدن دولت 
روحانی، فضای بین المللی تلطیف شد و 
امیدواری سهامداران به رفع یکباره تحریم 
ها و توسعه درآمدهای دولت و شرکت 
ها، شاخص کل به رشد خود ادامه داد اما 

طیب نیا، برنامه خود را رفع مشکلات بانک 
ها و زمین گیر کردن غول تورم بسته بود 
و بورس در این مسیر، نقشی به خود نمی 
دید و با افت ناگهانی قیمت های جهانی 
به خصوص قیمت نفت و ظهور داعش 
در منطقه، فرسایشی شدن فرآیند توافق 
هسته ای و برنامه دولت برای افزایش نرخ 
سود بانکی و اصرار به انتشار اوراق خزانه 
)اخزا( باعث شد تا در خلال سال های 9۲ 
تا 9۵ بورس بدترین بازدهی در بین همه 

بازارها را به نام خود ثبت کند.
از سال 9۶ اما شرایط تغییر کرد و پس از 
انتخاب مجدد حسن روحانی و تغییرات 
گسترده در کابینه و البته در آنسوی آب 
ها، انتخاب ترامپ، شرایط به کلی تغییر 
کرد و اقتصاد کشور وارد مسیر جدیدی 
شد که تورم در آن خودنمایی می کرد. 
تغییر رویکرد دولت در اقتصاد، جهش نرخ 
ارز و دو رقمی شدن تورم سه اتفاق مهمی 
بود که معادلات را تغییر داد و بورس این 
بار با اتکا بر رشد قیمت ارز و جهش اقلام 
صادراتی در گروه های فولاد، پتروشیمی و 
معدن وارد مدار پرقدرت صعودی شد. اوج 
گیری دلار در بهار 9۷، جهش قیمت ها در 
بورس کالا، تشدید تحریم ها، بسته شدن 
راه واردات برخی کالاها و اجرایی شدن 
قانون منع واردات کالای مشابه داخلی، 
تقاضا را به سمت کالاهای تولید داخلی 
که اغلب تولید شرکت های بورسی بودند 
سوق داد و تقریبا همه گروه های صنعتی 
بورس را منتفع ساخت. این شرایط تقریبا تا 
پایان 9۷ ادامه یافت و اوج گیری تورم نقطه 

به نقطه به ۴۵ درصد و ثبات سایر بازارها، 
بورس را به بهترین مامن سرمایه ها تبدیل 

کرد.
در سال 9۸ تصویب قانون تجدید ارزیابی 
دارایی ها، دیگر فاکتور موثر بر اوج گیری 
تقاضا بود و بسیاری از شرکت ها از جمله 
سازان،  انبوه  خودروسازان،  ها،  بانک 
سیمانی ها و تجهیزاتی ها را برای سرمایه 
گذاران جذاب کرد و باعث شد تا در سال 
از سمت حقیقی  9۸ بیشترین سرمایه 
ها به بازار جذب شود. در سال 99 نیز در 
کنار همه فاکتورهایی که به عنوان دلایل 
رونق بورس در سال های گذشته اعم از 
تورم، رشد دلار و تجدید ارزیابی نام بردیم، 
فاکتوری به نام تغییر رویکرد حاکمیت 
نسبت به بازار سرمایه نیز کاملا پررنگ شده 
است که تبلور آن را در عرضه بزرگترین 
هلدینگ اقتصادی کشور یعنی شستا می 

توان نظاره کرد.

خصوصی سازی 
بدون روتوش

در خصوص عرضه شستا اظهار نظرهای 
و  اقتصادی  فعالان  سوی  از  متنوعی 
حراج  را  آن  برخی  داشتیم،  مسوولان 
دارایی کارگران، برخی راهی برای تامین 
دارایی  فروش  برخی  و  بودجه  کسری 
باید دیده  اما آنچه که  کاغذی خواندند 
میشد و دیده نشد، جسارتی بود که دولت 
در این کار نشان داد. سال هاست که دولت 
در پی عرضه شستاست اما هر بار مانعی بر 
سر این کار ایجاد شده اما این بار با اصلاح 

بورسی  این مجموعه  در  ساختار جدی 
شدن تقریبی کل دارایی های آن، نوبت به 
این هلدینگ عظیم رسید. عرضه شستا را 
می توان گامی در راستای خصوصی سازی 
واقعی و بدون روتوس و بند و تبصره عنوان 
کرد، 10 هزار میلیارد تومان دارایی دولت 
در عرض ۵ دقیقه به بیش از ۲ میلیون نفر 
فروخته شد و در روز کاری پس از آن، نیز 
۲۲00 میلیارد تومان دیگر در صف خرید 

این سهام تقاضا ثبت شد.
از این پس شستا هر ماهه ملزم به اعلام 
تغییرات دارایی ها و سرمایه گذاری های 
خود به این ۲ میلیون سهامدار است و هر 
سه ماه یکبار شاهد انتشار صورت های 
مالی آن و هر شش ماه یکبار شاهد انتشار 
نظر حسابرس در خصوص عملکرد آن 
خواهیم بود و هر ساله مجمع این غول 
رسمیت  سهامداران  با حضور  اقتصادی 
خواهد یافت و دیگر چیزی برای پنهان 
ماندن وجود ندارد. بر اساس قوانین بورس، 
دیگر کوچکترین خرید و فروش دارایی 
در شستا یا زیر مجموعه های آن از نظر ها 
پنهان نخواهد ماند و شرکت برای هر اقدام 
خود باید شفافسازی قانع کننده ارائه دهد، 
دیگر مسوولان نمی توانند در مورد اتفاقات 
شستا و واگذاری زیر مجموعه های آن، 
حقوق مدیران و ... اطلاعات مبهم ارائه 
دهند و همه چیز پشت ویترین بورس قابل 

مشاهده است.
از این رو، شستا اولین گام برای عرضه 
شرکت های بزرگ دولتی و شبه دولتی و 
حتی خصولتی است که سال ها در مورد 
آن ها به درست یا غلط ادعاهایی شده و با 
بورسی شدن شستا دیگر هیچ دلیل قانع 
کننده ای برای مقاومت سایر نهادها در برابر 
ورود به بازار سرمایه نیست. باید این اتفاق را 
به فال نیک گرفت و به استقبال عرضه سایر 
شرکت های بزرگ و هلدینگ ها رفت تا 
شفافیت و مبارزه با فساد با کمترین هزینه و 
فشار، این بار در ریل صحیح خود قرار گیرد.

فصل بورس

1٤٪ ایرانی ها در بورس فعال هستند  تعطیلی همه نمایشگاه ها تا نیمه دوم خرداد
 اقتصاددان

عرضه شستا سرآغاز ورود به تالار شفافیت؛  گزارش

سامانه ای برای
مشاغل متاثر از کرونا

 با مروری بر اقتصاد ملی کشــور قطعا با نقاط قوت و ضعف متعددی مواجه 
خواهیم شد که به لحاظ کارکردی و رفتار اقتصادی دولتمردان به سبب نقاط 
ضعف اجرایی و عملیاتی جای ابهام زیادی وجود دارد. سال ۹۸ اقتصاد ایران 
مثل اقتصاد سال ۹۷ و ۹٦ یک اقتصاد رقصان و پاندولی بود، یعنی از یک ثباتی 
برخوردار نبود و ما هر روز شاهد یک اقتصاد متحرک بودیم که در هیچ کدام 
از بازارهای اقتصادی یک ثباتی ملاحظه نشد. بلکه نقاط ضعف در اقتصاد در 
سال های گذشته تجمیع شد و در سال ۹۸ هم همچنان ادامه داشت و قطعا با 

انباشتی از مشکلات به اقتصاد در سال ۹۹ منتقل می شود.
کارنامه قبولی 

ناظر بازار پول در سال ۹۸
اما رویکردهای اقتصاد در بازارهای مختلف در سال 9۸  قابل تحلیل است مثل بازار 
پول که موضوع بانک ها، مؤسسات اعتباری و مقام ناظر بازار پول را در بر می گیرد. 
مقام ناظر بازار پول بیان کرده بودند که در این بازار می توانند یک انضباط پولی را 
مطرح کنند که در امور مربوط به چکها، سود سپرده ها بوده که تغییر رویکردی را 
شکل داده اند که بخصوص مسائل مربوط به چکها در کانال صحیحی قرار گرفت و 
رمز پویا به لحاظ حفظ صیانت از وجوه مردم که  کلاهبرداری های زیادی از رمزهای 
ایستا صورت گرفته، شکل داده اند. بنابراین در حوزه اقتصاد در بازار پول مقام ناظر 
اراده کرد که اصلاحاتی را در واقع بتواند انجام دهد و در خصوص نرخ سود بانکی 
توانستند به طور نسبی بانک ها را در جهت تبعیت از نرخهای مصوبات شورای پول 
و اعتبار، جلب کند. در حوزه ارز هم سیاستهایی را  پیش گرفتند که تقاضا برای ارز 
افزایش پیدا نکند که تا حدودی هم موفق بودند. به طور کلی در حوزه اقتصاد بانکی 

با توجه به تحریم ها مقام ناظر بازار پول کارنامه قبولی در سال 9۸ را دریافت کرد.
کاهش تورم 

با خالی کردن جیب سهامداران
اما در حوزه وزارت اقتصاد و دارایی اثری دیده نشــد که بیان شود وزارت اقتصاد و 
دارایی در تصمیمات اقتصادی حضور دارد. اگر هم حضور دارد بی تفاوت است. در 
جایی مثل بازار سرمایه، در تأمین منابع مورد نیاز موفق عمل نشد و همه فشارها 
برای تأمین منابع مالی بر عهده بانک ها گذاشته شد و گرایش فعالان اقتصادی هم 
به سمت و سوی بانک ها بود نه اینکه نیاز مالی خود را از بازار سرمایه جذب کنند. 
بازار ســرمایه این ظرفیت را باید ایجاد کند و با همکاری بازار پول بتواند در سال 
99 کارنامه موفقی از جهت تأمین منابع دریافت کند. در جامعه انتظار از بورس 
این است که قیمت سهم افزایش پیدا کند و سود بیشتری به سرمایه گذاران تعلق 
بگیرد. با توجه به اینکه وضعیت بورس در شاخص خوب است ولی انتظار است با 
توجه به اینکه شــرایط اقتصادی بنگاه های اقتصادی تغییر نکرده و نوســازی و 
بازسازی در صنعت نبوده و واحدهای در بورس هم پروژه های چشمگیری نداشتند 
و فقط به واسطه اینکه واردات ممنوع است محصولشان در بازار بیشتر مورد توجه 
قرار گرفته و با افزایش قیمت، سودآوری خوبی داشتند و حوزه سرمایه گذاری در 
بخشهای دیگر فعال نبوده، باز هم سرمایه ها بیشتر به سمت و سوی بازار سرمایه 

کشیده شود زیرا بازار پول، توانست انضباطی پیدا کند.
با توجه به تورم ۴0درصدی بسیاری از نقدینگی به بورس انتقال پیدا کرد که البته از 
دو منظر قابل بررسی است یا اینکه این مطلب آگاهانه توسط دولت صورت گرفته 
باشد که نقدینگی به بورس کشیده شود و در یک مرحله ای با صعود قیمتها مواجه 
شد. البته اتفاقی که در سال 9۲ پیش آمد و بسیاری از مردم متضرر شدند که البته 
این احتمال وجود دارد تا در سال 99 این وضعیت برای بورس مجدد به وجود آید. 
مگر اینکه قبل از اتفاق، مقام ناظر بازار سرمایه و وزیر اقتصاد و دارایی به این موضوع 

حساس باشند و نظارت های لازمه  را انجام دهند. 
بیمه؛  ضعیف ترین بازار مالی 

در سال 9۸ در حوزه بیمه موفقیتی دیده نشد و بیمه یکی از ضعیف ترین بازارهای 
مالی است که هنوز عمق پیدا نکرده است و مردم هنوز با بیمه و خدمات بیمه ای 
آشنا نشــده اند. این امر بخاطر ضعیف عمل کردن شرکت های بیمه ای است که 

نتوانستند نیازهای مصرف کنندگان بیمه را تأمین کنند.
تحریم ها به تولید کمک کرده

نه سیاست گذاران
با توجه به تحریم ها، آغاز جدیدی برای بنگاه های تولیدی بوده، زیرا دولت و مجلس 
تصمیم گرفتند به کالاهایی که در داخل تولید می شوند، اجازه واردات ندهند، به 
این دلیل وضعیت تولید در سال 9۸ نسبت به سال 9۷ و 9۶ رو به رشد رفته است. 
البته رشد واحدهای تولیدی به ناچار و از روی شرایط بوده نه آگاهانه توسط دولت. 
اما سال 9۸ یک ویژگی دیگری که داشت این بود که دولت نتوانست هزینه های 
جاری خود را کم کند که به دنبال آن برای ســال 99 هم طبق بودجه نتوانست 

هزینه های خود را کاهش دهد. 

اقتصاد ۹۹
بهتر از اقتصاد ۹۸ نیست

بـازار سـرمایه در طلایـی ترین دوره خود به سـر می بـرد و این روزها همـه جا صحبت از صفوف پـر ازدحام 
مـردم در دفاتـر پیشـخوان بـرای اخـذ کد بورسـی و جهش هـای پنج درصدی شـاخص کل به چشـم می 
خـورد. بـورس پس از سـال ها رکـود، این بار طولانـی ترین دوره رونـق را به خـود دیده و در این مسـیر دو 
سـاله صعود، بسـیاری کارشناسـان اقتصادی و صاحب نظـران بی اعتقاد به خـود را مقهور کرده اسـت. این 
افـراد از همـان ابتـدای رشـد، ایـن تحـرکات را حبابی تلقی کـرده و هر بـار با پیدا شـدن هر اصـلاح کوتاه 
مدتـی، آن را نقطـه پایـان معرفـی کردند امـا هر بار بـورس با تکیه بـر فاکتورهـای بنیـادی و واقعیت های 
اقتصادی کشـور، در مسـیر شـود خود قدم برداشـت و اکنون بر فراز  رشـد ٦۰۰ هزار واحدی رسـیده است. 

تحلیل

گروه  بازرگانی

 نوســان: وزیر صنعت، معدن و تجارت از تعریف 
۵ طرح بزرگ برای توســعه فنــاوری و محصولات 
دانــش بنیــان در ســال جهــش تولید خبــر داد.

رضا رحمانی، با اشاره به اینکه جهش تولید به عنوان 
یک عامل حیاتی در کشور گفت: ۵ طرح مشخص با 
همکاری معاونت های علمی و سازمان های توسعه ای 
و فناوری وزارتخانه تهیه شــده اســت. به گفته وی، طراحی و استقرار مدل 
چرخه مدیریت بهره وری، اجرای طرح توانمند سازی تولید و توسعه اشتغال 
پایدار)طرح ملی تاپ(، ایجاد قطب تبادل فناوری در داخل و خارج از کشــور، 
ارتقای بهره وری از طریق بازسازی و نوسازی صنایع و صنوف تولیدی، حمایت 
از تولید خودروهای برقی و هیبریدی و موتور سیکلت های برقی، به عنوان سر 
فصل های اقدامات وزارت صمت برای توسعه فناوری و محصولات دانش بنیان 

در دستور کار قرار دارند.

 نوسان: در حالی که شیوع ویروس کرونا در سراسر  
جهان بحران آفریده است، خودروسازان در تلاشند 
تا با شــرایط کنار آمده و به بهبــود وضعیت کمک 
کنند و اقداماتی از قبیل توقف تولید، لغو رونمایی ها 
و حضور در نمایشــگاه های خودرو، تعطیلی موقت 
نمایندگی هــا و حتی تشــویق بــه فاصله گذاری 
اجتماعی را با تغییر لوگوی خود انجــام داده اند. یکی از خودروســازانی که 
موضوع فاصله گذاری اجتماعی را پشتیبانی می کند هیوندای است. این برند 
کره جنوبی طی توییتی لوگــوی خود را به نحوی تغییــر داده که در آن عدم 
دست دادن مشخص است. درواقع لوگوی هیوندای علاوه بر نمایش حرف اچ، 
دو دست را در حال دست دادن نشــان می دهد که اکنون هیوندای این لوگو 
را به نحوی تغییر داده که دو دســت از یکدیگر جدا هستند. به علاوه پیش تر 
فولکس واگن، مرسدس بنز و آئودی نیز دســت به چنین ابتکاری زده بودند.

 نوسان: سخنگوی گمرک گفت: تجارت خارجی 
کشورمان با اتحادیه اقتصادی اوراسیا بعد از اجرایی 
شدن مواقت نامه تجارت ترجیحی از پنجم آبان ، در 
مدت پنج ماه به بیش از 1,۴ میلیارد دلار رســید.
ســیدروح الــه لطیفــی، ســخنگوی گمــرک 
ایــران اظهــار داشــت: طی پنــج ماه گذشــته 
و بــه عبارت بهتــر از تاریــخ پنجم آبــان ســال 9۸ تــا ۶ فروردین ماه 
ســال جاری، میزان تجــارت خارجی ایران و اوراســیا به یــک میلیارد 
و ۴۸9 میلیــون و۲۳۲ هــزار و۲۶۵ دلار رســیده کــه از ایــن مقــدار 
۶۷ درصــد ســهم واردات و ۳۳ درصد نیز ســهم صادرات بوده اســت. 
وی افزود: سرجمع صادرات ایران به اوراســیا از حیث وزنی یک میلیون و 
1۵9 هزار و ۴۷9 تن و ارزش این مقدار نیز برابر با ۴۸9 میلیون و 9۳1 هزار 

و 9۵۵ دلار است.

 نوسان: سخنگوی گمرک از رشد 10۵ درصدی 
صادرات ایران به کشــورهای اوراســیا در 11 ماه 
امســال خبر داد و گفت: تجارت ایران با اوراسیا در 
یک سال گذشته ۴0 درصد افزایش یافته و به ۲,۵ 
میلیارد دلار رسیده اســت. طبق اظهارات لطیفی، 
عمده تریــن محصــولات صادراتی ایــران به این 
اتحادیه و وارداتی از آن، کشاورزی و دامی هستند. لطیفی با بیان این که در 
یک سال گذشته، میزان تجارت ایران با اتحادیه اوراسیا ۴0 درصد افزایش 
یافته است، افزود: ســهم ایران از تجارت با مجموعه کشورهای اوراسیا  در 
11 ماه ســال 9۸، به دو میلیارد و ۴۴۸ میلیون دلار رســیده است. از بین 
کشورهای عضو اتحادیه اوراسیا، بیشترین صادرات ایران به روسیه با ارزشی 
حدود ۳۸۷ میلیون دلار انجام شده اســت. پس از روسیه نیز ارمنستان و 

قزاقستان قرار دارند.

طرح های صمت برای توسعه دانش بنیان هاتجارت اوراسیا در قرق محصولات کشاورزیعبور تجارت اوراسیا از مرز ۱.۴ میلیارد دلار فاصله گذاری اجتماعی در لوگوی هیوندای
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  گزارش

 نوسان : مدیرعامل گروه فولادمبارکه 
در آیین تکریم و معارفه مدیران پیشین 
و جدید شــرکت ایریســا، نقش این 
شرکت را در هوشمندسازی مدیریت 
فولادمبارکــه بــا ورود نســل چهارم 

تکنولوژی امکان پذیر خواند.
حمیدرضا عظیمیان،   خاطرنشان کرد: 
شــرکت فولادمبارکه بر تمایز در ارائه 
خدمات در تمامی حوزه ها تاکید داشته 
و حضور شرکت های تخصصی مانند 
ایریســا در کنار فولادمبارکه نیز موید 
این نکته است. در شرکتهای صنعتی و 
فولادی وجوه تمایز زیادی وجود دارد 
اما آنچه که فولادمبارکــه را از دیگران 
متمایز تر نموده است انجام فعالیت های 
این بنگاه صنعتی در قالب فرآیندها و 
سیستم های تعریف شــده در بخش 

های سخت افزاری و نرم افزاری است.
مدیرگروه فولادمبارکــه تصریح کرد: 
از زمانــی که پایه و اســاس شــرکت 
فولادمبارکه بنا نهاده شــد، همواره به 
موضوع جذب و انتقال تکنولوژی توجه 
ویژه ای شــده و با همین تفکر، بنیان 
حرکت و مولودی تازه گذاشته شد که 
امروز در قالب شرکت ایریسا آن را می 
بینیم. ایریسا در کنار فولادمبارکه شکل 
گرفت، رشد کرد، به بلوغ رسید و امروز 
به خوبی می بینیم که در عرصه فناوری 
و IT شناخته شده است. در طول بازه 
سی ساله هم شاهد بودیم که ایریسا در 
نگه داری سیستم های موجود و خلق 
سیستم های جدید و نوشتن برنامه های 
متفاوت به خوبی در کنار فولادمبارکه 
بوده و در مواقعی که فولادمبارکه قصد 
راه اندازی تجهیز یا تعریف سیســتم 
جدیدی داشــته و با بد عهدی طرف 
های خارجی مواجه بوده، با دل گرمی 
و پشتوانه توان و تخصص شرکت ایریسا 
توانستیم کمبودها و نواقص را رفع کرده 
تا در فولادمبارکه بتوانیــم به اهداف از 

پیش تعیین شده برسیم.
وی افــزود: فولادمبارکــه همــواره با 
همکاری و همراهی تیم های تخصصی 
خود توانسته در عرصه حمایت از بومی 
سازی تمام شاخه های صنعت در کشور 
حمایت نماید. همین حمایت موجب 
شده بخش خصوصی نیز از قوت خاصی 
برخوردار شــده و رشــد یابد. همگی 
اذعان دارند دولت هایی موفق هستند 
که بتوانند بخش های خصوصی قوی 
و قدرتمند را بوجــود آورند و به خوبی 
می توان گفت فولادمبارکه توانســته 
با توجه به شــرکتهای همــکار خود، 
بخشــی از این وظیفه را انجام دهد. بر 
این اعتقاد هستیم هر پروژه ای که در 
گروه فولادمبارکه تعریف می شود تا حد 
امکان از توانمندی مجموعه های مرتبط 
پیرامون خــود در جای جای کشــور 
استفاده کنیم و این اقدام هم انجام شده 

است. 
وی با اشاره به سوابق آقای دکتر سراییان 
مدیرعامل جدید شــرکت ایریسا، در 
عرصه فناوری ابراز امیــدواری نمود، با 
حضور ایشان، شرکت ایریسا در جهت 
رشد و توسعه علم و فناوری و استفاده 
از توان و تخصص کارشناسان زبده گام 
برداشته و با علم و تجربه ایشان شاهد 

اتفاقات خوبی خواهیم بود.
بنا بر این گزارش در پایان این مراســم 
لوح تقدیر و هدیه ای از سوی مدیرعامل 
گروه فولادمبارکه بــه آقای مهندس  
نجف آبادی اهداء و حکم دکتر سراییان 
به عنوان مدیرعامل شرکت ایریسا به 

وی اعطاءشد.

هوشمندسازی 
با نسل چهارم تکنولوژی

industry

معتقد  سفیددشت،   فولاد  مدیرعامل 
است: شایسته است به منظور پیشگیری 
از بروز تبعات فنی و زیست محیطی در 
آینده، که تخریب زیست بوم و تعطیلی 
واحدهای صنعتی از آن جمله است، نگاه 
سیاستگذاران در امر بومی سازی بر استفاده 
از دانش و تکنولوژی روز و اجتناب از به 
کارگیری فناوریهای قدیمی و منسوخ شده 
معطوف باشد. ارباب زاده یادآور شد: اساسا 
مفهوم بومی سازی با خودکفایی متفاوت 
های  سازی  بومی  رو  همین  از  و  است 
امروز در صنعت فولاد کشور را که عمدتا 
بر پایۀ مهندسی معکوس است، علیرغم 
پایان دادن به برخی انحصارها در ساخت 
قطعات موردنیاز این صنعت، نمی توان به 
طور کامل خودکفایی قلمداد کرد، چراکه 
خودکفایی زمانی اتفاق میافتد که بتوانیم با 
بهره گیری از دو بازوی »علم و تکنولوژیهای 
روز جهانی« و »توان ساخت داخل«، علاوه 
بر تولید قطعات باکیفیت و بهروز، به مرحلۀ 
فولادی  محصولات  تولید  خط  ساخت 

دست یابیم.
افزود:  سفیددشت  فولاد  مدیرعامل   
البته واحدهای فولادی تمام کشورهای 

پیشرفته نیز خودکفا نیستند. برای نمونه، 
چین از زمانی که در مسیر تعامل با شرکت 
های دانش بنیان و بهره گیری از توان این 
شرکتها قرار گرفت، توانست با ترکیب دانش 

و امکانات داخلی خود به رشد خوبی برسد.

بومی سازی تکنولوژی اولترا 
فیلتراسیون آب 

محمود ارباب زاده خاطرنشان کرد: یکی 
از چالش های اساسی در صنعت فولاد، 
مسئلۀ تأمین آب است. از همین رو فولاد 
سفیددشت نیز علیرغم دارا بودن حق امتیاز 
استفاده از آب تالاب چغاخور، به منظور 
صیانت از منابع آب شیرین و نگاه به آینده، 
به عنوان نخستین واحد صنعتی استان 
استفاده از فاضلاب شهری تصفیه شده 
برای تأمین آب موردنیاز خود را در دستور 
کار قرار داد. در همین راستا، با یک شرکت 
دانش بنیان وابسته به دانشگاه صنعتی 
شرکت،  پیمانکاران  از  یکی  و  اصفهان 
مبحثی با عنوان تصفیه پساب به روش 

اولترافیلتراسیون تعریف شد. 
خوشبختانه این کار به طور کامل انجام 
شده و از پاییز سال 9۸، این سیستم در 

حال استفاده است و از این حیث، فولاد 
در  واحد صنعتی  نخستین  سفیددشت 
استفاده از فناوری بومی اولترافیلتراسیون 
این  همچنین  است.  کشور  سطح  در 
شرکت در حوزۀ ساخت قطعات یدکی 
تلاش  در  و  داشته  خوبی  عملکرد  نیز 
است کمپرسورهای فرایند واحد احیا را 
با استفاده از شرکت های داخلی و کمک 

مشاوران خارجی، داخلی سازی کند.
ارباب زاده افزود: متأسفانه به دلیل عدم 
توازن در زنجیرۀ فولاد، از معدن تا محصول 
نهایی، مشکلاتی اساسی در صنعت فولاد 
ایجاد شده، تاآنجاکه امروزه مسئلۀ مهم 
در صنعت فولاد، تأمین کنسانتره و گندله 
است و در نهایت چنانچه به قید فوریت به 
موضوع اکتشاف و استخراج توجه نشود، 
مسئلۀ کمبود سنگ در آیندهای نزدیک، 
برخی  تعطیلی  کاهش ظرفیت و حتی 
ازاینرو  را در پی خواهد داشت.  واحدها 
چه  و  استخراج  بخش  در  چه  معتقدم 
کارهای  آهن،  سنگ  فرآوری  بخش  در 
بسیاری باید انجام شود تا با بهره گیری از 
تمام ظرفیتهای واحدهای کنسانتره سازی 
حداقل  بتوانیم  موجود،  سازی  گندله  و 

کنیم. تأمین  را  فولادی  واحدهای  نیاز 

تولید ۸۰۰ هزار تن آهن اسفنجی 
در سال ۹۹

سفیددشت  فولاد  مدیرعامل  همچنین 
در گفت وگو با خبرگزاری صداوسیما، با 
اشاره به دستاوردهای این شرکت در سال 
گذشته گفت: در سال جهش تولید با تمرکز 
بر اهداف توسعه ای، برنامه تولید ۸00 هزار 
تن آهن اسفنجی در سال 99 مورد توجه 

است.
مدیرعامل فولاد سفیددشت اضافه کرد: 
تولید آهن اسفنجی در یکسال اخیر در 
واحد احیای مستقیم به ۷۲۵ هزار تن 
رسید که این میزان تولید در مقایسه با  

سال قبل ۳0 درصد افزایش داشته است. 
محمود ارباب زاده با اشاره به چهار رکود 
تولید در واحد احیای مستقیم سفیددشت 
گفت: در سال جهش تولید با تمرکز بر 
اهداف توسعه ای، برنامه تولید ۸00 هزار تن 
آهن اسفنجی در سال 99 مورد توجه است. 
ارباب زاده با اشاره به پیشرفت فیزیکی ۸1 
مجتمع  این  فولادسازی  واحد  درصدی 
افزود: امید است با حمایت های ایمیدرو 
واحد فولادسازی سفید دشت امسال به 

بهره برداری برسد. 
وی گفت: بومی سازی سامانه تصفیه پس 
آب در دوران تحریم، توسط متخصصان 
ایرانی و برای نخستین بار در ایران عملیاتی 
شد. ارباب زاده با بیان اینکه این سامانه 
باسرمایه گذاری ۵0 میلیارد ریال و به مدت 
سه ماه مورد بهره برداری قرارگرفته است، 
گفت: با بومی سازی این سامانه، بیش از ۵0 

درصد صرفه جویی ارزی صورت گرفت.

افزایش سرمایۀ فولاد سفیددشت 
شایان ذکر است، در روزهای پایانی سال 
1۳9۸ و با پیشنهاد هیئت مدیره و موافقت 
سهامداران)شرکت فولاد مبارکه، سازمان 
توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
شرکت  هرمزگان،  فولاد  شرکت  ایران، 
ملی فولاد ایران و شرکت فنی مهندسی 
فولاد مبارکه( شرکت فولاد سفیددشت 
را  خود  سرمایۀ  بختیاری  و  چهارمحال 

افزایش داد.
بنابراین گزارش، با این افزایش سرمایه که 
از محل مطالبات حال شدۀ سهامداران 
انجام پذیرفته است، سرمایۀ شرکت فولاد 
از  بختیاری  و  چهارمحال  سفیددشت 
مبلغ 10 میلیارد ریال به ۴۲۵0 میلیارد 
ریال افزایش یافت و در اداره ثبت و اسناد 

شهرستان شهرکرد به ثبت رسید.

مدیرعامـــــل فـــــــــولاد سفیددشــت، در یادداشــتی بــه موضــوع تکنولــوژی روز بــه عنوان حلقــۀ مفقوده 
گزارش

گروه صنعت
بومــی ســازی در صنعــت فــولاد پرداختــه اســت.در ایــن یادداشــت آمــده اســت: بــا توجــه بــه اهمیــت مســائل 
زیســت محیطــی، بایــد در انتخــاب و بــه کارگیــری تکنولــوژی هــای صنعــت فــولاد بــه ایــن مقولــه توجــه ویــژه 
داشــت. بــه زبــان ســاده تــر، بایــد تکنولــوژی بــه کاررفتــه در ایــن صنعــت در بهینــه تریــن حالــت بــه لحــاظ 
مصــرف انــرژی و آب باشــد کــه ایــن مهــم جز بــا ارتبــاط مؤثــر بــا دانــش روز دنیا میســر نیســت. محــــــمود 
اربـــــابزاده، اضافــه کــرد: در ســال هــای اخیــر، رویکــرد بومی ســازی و ســاخت داخــل تا حد بســیار زیــادی در 
رفــع نیازهــای صنعــت فــولاد مفیــد بــوده اســت، امــا بــه نظــر میرســد اطــلاع و اســتفاده از تکنولــوژی روز دنیا 

در این رویکرد جهت ارتقا و افزایش هرچه بیشتر بهره وری، تأثیری غیرقابل انکار دارد. 

تکنولوژی روز؛ حلقۀ مفقودۀ بومی سازی 

شرکت معدنی و صنعتی فولاد سنگ مبارکه در اسفندماه سال 9۸ به بالاترین میزان 
حفاری به میزان ۷ هزار و ۶۲۶ متر در ماه دست یافت. مهرداد فقیهیان، مدیرعامل این 
شرکت، ضمن تأیید این خبر، افزود: همچنین در آخرین ماه از سال رونق تولید، کارکنان 
این واحد موفق شدند به رکورد جدید تولید 1۸ هزار و 900 تن آهک کلسینه با میانگین 
CO2  ۴,۷ درصد دست یابند. کسب این موفقیت از زمان راه اندازی کوره های پخت 

آهک تاکنون بی سابقه بوده است.

مدیر امور عمومی فولاد مبارکه، با بیان این خبر اظهار داشت:  در این رتبه بندی، 
رتبه های اول تا سوم به ترتیب به پتروشیمی خلیج فارس، فولاد مبارکۀ اصفهان و 
ملی صنایع مس اختصاص یافت.سید علی پزشک، با تأکید بر اینکه فولاد مبارکه در 
بین شرکتهای صنایع معدنی و گروه فلزات اساسی رتبۀ اول را دارد، گفت: همچنین 
شرکت های فولاد خوزستان، فولاد کویر و فولاد خراسان به ترتیب در جایگاه های 

بیست ویکم، سی وپنجم و سی وششم قرار گرفتند.

فولاد مبارکه دومین شرکت بورسی کشوررکورد بالاترین میزان حفاری در شرکت فولاد سنگ مبارکه

ارباب زاده می گوید،  اساسا مفهوم بومی سازی با خودکفایی متفاوت است

مدیرعامل فولاد سفیددشت مطرح کرد؛

منتخب مردم شهرستان مبارکه در مجلس شورای اسلامی عنوان کرد:

شریف  مردم  : منتخب   نوسان 
شرکت  از  بازدید  در  شهرستان 
صمیمانه  دیدار  و  مبارکه  فولاد 
جمعی  و  معاونین  مدیرعامل،  با 
از مدیران و کارکنان این شرکت 
های  ریسک  رغم  علی  گفت: 
بالایی که در حوزه ویروس کرونا 
وجود دارد، با عنایت به شعار مقام 
معظم رهبری که سال 99 را سال 
"جهش تولید" خواندند، بر خود 
لازم دیدم که از نزدیک به مدیران و کارکنان این شرکت خدا قوت گفته 

و حمایت خود را از تولید اقتصادی اعلام دارم.
پروین صالحی گفت: شرکت فولاد مبارکه ستاره ای است که بر تارک 
صنعت و اقتصاد ایران بعد از پیروزی انقلاب اسلامی تاکنون در حال 
مجلس شورای  در  مبارکه  مردم شهرستان  منتخب  است.  درخشیدن 
اسلامی با اشاره به اهمیت تولید و نقش آن در تولید ناخالص ملی کشور 
این قطب صنعتی کشور در سال  انتظار می رود که  خاطرنشان کرد: 
جدید هم گام های بسیار بلندی در این راستا بردارد. وی خاطرنشان 
کرد: اجرای توسعه های پیش رو و جهش تولید در این شرکت علاوه بر 
ارتقای اقتدار این شرکت در جهان به رونق اقتصاد ملی و کاهش معضل 

بیکاری خواهد انجامید، که قابل تقدیر است.
به  کشور  اقتصادی  رونق  و  تولید  امید  چشم  داشت:  اظهار  صالحی 
کارخانجاتی نظیر فولاد مبارکه است. به یقین همت والای کارکنان و 
ریسک پذیری قابل تقدیر مدیریت ارشد این شرکت انشاءالله از تحریم 
مردم شهرستان  منتخب  عالی خواهد ساخت.  فرصتی  اقتصادی  های 
اخیر  سنوات  در  کرد:  خاطرنشان  اسلامی  شورای  مجلس  در  مبارکه 
کارآمدی و نقش تولید بهتر از هر زمان دیگر در رفع تحریم ها مؤثر 
واقع شده است؛ از این رو به همراه سایر همکاران خود در مجلس شورای 
اسلامی تمامی توان خود را در حمایت از فولاد مبارکه و تسهیل شرایط 
تامین حداکثری مواد و اقلام مورد نیاز این شرکت به کار خواهیم گرفت. 
وی خاطرنشان کرد: در این بازدید کوتاه فقط با بخش های مختصری از 
ظرفیت ها و توانمندی های فولاد مبارکه آشنا شدیم، فلذا با ازبین رفتن 
ویروس کرونا و در فرصتی دیگر با سایر واحدهای این کارخانه معظم 

آشنا خواهیم شد.

شعار"جهش تولید"
از فولاد مبارکه سرچشمه می گیرد

مدیر عامل فولاد هرمزگان جنوب مطرح کرد: 

 نوسان : فولاد هرمزگان جنوب در سال ۹۸ نسبت به سال ۹۷ 
به میزان ٦۴ درصد افزایش درآمد فروش داشته است. در همین 
حال میزان تولید فولاد هرمزگان جنوب طی سال ۹۸ در مجموع 

یک میلیون و ۴٦۰ هزار و ۱۰٦ تن محصول اسلب بود.
منمودار تولید اسلب در فولاد هرمزگان طی سه سال گذشته صعودی 
بوده به نحوی که در سال 9۶ با ترسیم نقشه استراتژی و هدف گذاری 
با  از یک میلیون و 1۴1 هزار و 1۴۷ تن  در سال 9۵  تولید شرکت 
رشدی ۵/ ۲۳ درصدی به یک میلیون و ۴0۸ و  ۲۴۴ تن  تختال رسید. 
همچنین  در   سال 9۷ با برنامه ریزی دقیق در راستای تحقق اهداف 
استراتژیک شرکت،  رکورد سالانه تولید یک میلیون و ۴۴0 هزار و ۸9۸   
تن تختال به ثبت رسید که رشد ۳/ ۲ درصدی نسبت به سال 9۶ را 

نشان می دهد.
 به گفته فرزاد ارزانی، مدیر عامل فولاد هرمزگان جنوب، به رغم اینکه  
شرایط در سال گذشته بسیار پیچیده تر از سال 9۷ بود  و تحریم های 
فولاد  اما  بود،   گرفته  هدف  را  فولاد  صنعت  مستقیم   به طور  آمریکا 
هرمزگان با  نقشه راه قراردادن شعار حمایت از تولید ملی و رونق تولید و 
حمایت از شرکت های دانش بنیان با تکیه بر توان داخل، توانست بسیاری 

از نیازهای خود را تامین کند. 
بر این اساس این شرکت توانست با تولید یک میلیون و ۴۶0 هزار و 
10۶ تن  تختال در سال 9۸ رشد ۳/ 1 درصدی را در تولید تختال 
نسبت به سال 9۷ رقم بزند.  همچنین طی سال گذشته  فولاد هرمزگان 
توانست در حوزه تناژ فروش نسبت به سال 9۷، در بخش صادرات رشد 
۴0 درصدی و در مجموع فروش داخلی و صادراتی به رشد 1۳ درصدی 

دست یابد.
فولاد  اساسی  برنامه های  از  سودآوری  قالب  در  تولید  و   ظرفیت سازی 
هرمزگان جنوب در سال جاری است که با  مدیریت هزینه ها و کنترل و 

پایش مستمر آن میسر است. 
فولاد هرمزگان جنوب در نظر دارد در سال 99 به ظرفیت اسمی تولید 
دست یابد؛ به گونه ای که این شرکت با همکاری فولاد مبارکه  برای 
اجرای طرح توسعه افزایش ظرفیت تولید از ۵/ 1 به ۲ میلیون تن زیر 
سقف ، مجوزهای لازم را اخذ کرده است که این پروژه آغاز شده و تا سال 

آینده ادامه خواهد داشت.
میلیون   1  /۲ سالانه  ظرفیت  به  عریض  ورق  تولید  واحد  یک  احداث 
تن  نیز از جمله طرح های توسعه آتی  فولاد هرمزگان جنوب است که 
پیش بینی می شود تا سه سال آینده به بهره برداری برسد. این طرح توسعه 
هم اکنون در مرحله مقدماتی ازجمله مسائل زیربنایی، شناسایی پیمانکار 

و عقد قرارداد است.

رشد ۶۴ درصدی 
درآمد فروش فولاد هرمزگان

 نوسان: مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی 
و محیط زیســت فولاد مبارکه از حصول 
اطمینان از تأمین ایمنی و شرایط کار سالم 
در سال 9۸ در فولاد مبارکه خبر داد و گفت: 
با تمهیدات و اقدامات انجام شــده در فولاد 
مبارکه، با همت همۀ مدیــران و کارکنان 
شرکت و شــرکتهای پیمانکاری در سال 
1۳9۸ این شرکت به بالاترین شاخص های 

ایمنی دست یافت.
حسین مدرسی فر در همین خصوص اظهار 
داشت: توســعۀ پایدار به عنوان استراتژی 
اصلی به منظور برآوردن نیازها بدون داشتن 
آثار سوء بر سلامت انسان و جلوگیری از به 
مخاطره انداختن قابلیت هــای تولید، در 
سالهای اخیر در صنعت، مدنظر قرار گرفته 

است. انســانها نقش محوری درخصوص 
توســعۀ پایدار بر عهده دارند و مســتحق 
برخورداری از زندگی ســالم و هماهنگ با 
توسعه های سازمانی هستند. رسالت واحد 
بهداشت حرفه ای، ایمنی و محیط زیست 
فولاد مبارکه »حصــول اطمینان از تأمین 
ایمنی و شرایط کار ســالم با حفظ محیط 
زیست« است و این شرکت با رعایت الزامات 
قانونی و بهــره مندی از کار کارشناســی، 
توانســته نتایج قابل قبولی در این زمینه 
به دســت آورد. وی تصریح کرد: با توجه به 
رویکرد سازمانی و فعالیتهای انجام شده در 
قالب برنامه های ارتقای ایمنی پنج سالۀ اول 
)1۳9۵-1۳90( و پنج سالۀ دوم )1۴00-
1۳9۶( نتایج ایمنی در فــولاد مبارکه در 

مقایسه با میانگین فولادسازان جهان روند 
بسیار مطلوبی دارد.

مدیر بهداشــت حرفهای، ایمنی و محیط 
زیست فولاد مبارکه با تأکید بر اینکه ضریب 
تکرار حــوادث )FR( در ســال 1۳9۷ به 
میزان 1,۳۷ بوده است، گفت: با تمهیدات 
اتخاذ شــده و با همکاری تمامی مدیران 
و همکاران مســئولیت پذیر در شرکت و 
رعایت دســتورالعمل های ایمنی در سال 
1۳9۸، این شاخص با بهبود مشهود و کاملا 

رضایتبخش به 0,۸۵ کاهش یافته است.
وی در خصوص وضعیت ضریب شــدت 
حوادث شــرکت )SR( نیز اظهار داشت: 
این شاخص نیز از 0,1۳۵ در سال 1۳9۷ 
به 0,01۶ در ســال 1۳9۸ بهبــود یافته 

است و این امر نشان از تعهد مدیران ارشد 
سازمان به ســلامتی کارکنان و همچنین 

همکاری تک تک کارکنان است.

با حصول اطمینان از تأمین ایمنی و شرایط کار سالم در سال ۹۸ حاصل شد؛ 

دستیابی به بالاترین شاخص های ایمنی در فولاد مبارکه
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گفت:  صالحی  مهندس 
با  اصفهان  آهن  ذوب 
خداوند  از  استعانت 
تدبیر  و  متعال،راهنمایی 
همکاری  و  عامل  مدیر 
ارکان  همه  همراهی  و 
شرکت در سال 9۸ رشد تولیدحدود ۵ درصدی  

نسبت به سال قبل را تجربه نمود .
 وی افزود : معاونت خرید سال 9۸ با فراز و نشیب 
زیادی همراه بود.حوزه تامین و تدارک از حوزه 
هایی است که با هر نوسانی دستخوش تغییر و 
چالش شدید می گردد که در این شرایط باید با 
تغییر تاکتیک و اتخاذ روش های مناسب،بحران 

ها را از تهدید به فرصت تبدیل کرد.
معاون خرید شرکت تصریح کرد : این حوزه در 
سال 99 روزهای سختی را پیش رو خواهد داشت 
.آغاز سال 99 با محدودیت های ناشی از بیماری 
جهان شمول کرونا و اولویت حفظ جان پرسنل 
چه در شرکت ذوب آهن و چه در شرکت های 
طرف تجاری،کاهش ساعت کار، کاهش حضور 
پرسنل و در بعضی از شرکت ها هم تعطیلی شروع 
گردید. این در حالی است که فعالیت تامین و 
ناپذیر  وقفه  تولید،فعالیتی  پشتیبانی  و  تدارک 

است. 
تعطیلات   : نشان کرد  مقام مسئول خاطر  این 
بیماری  از  ناشی  تعطیلات  و  سال  پایان 
کرونا،سختی کار تامین تدارک را دوچندان نمود 

اما با یاری خداوند منان از این پیچ سرنوشت ساز 
هم عبور خواهیم کرد .

موجودی سنگ آهن 
به تثبیت رسید 

مهندس صالحی گفت : برنامه شرکت در سال 99 ، 
تولید بالغ بر ۳ میلیون تن چدن است که وظیفه و 
تکلیف حوزه خرید، تامین وتدارک کلیه مایحتاج 
کارخانه از جمله مواد اولیه مورد نیاز است. در سال 
9۸ توانستیم موجودی سنگ آهن مورد نیاز واحد 
آگلومراسیون را به تثبیت برسانیم و حداقل یکی 
از دغدغه های مواد اولیه را برطرف نماییم. انشاا... 
در سال 99 از اهداف خدشه ناپذیر خود میدانیم 
که موجودی سنگ آهن مورد نیاز کوره بلند و 
همچنین زغال سنگ مورد نیاز واحد کک سازی 
را به مرحله تثبیت، پایداری تامین و یکنواختی 
کیفی برسانیم کههدفی سخت اما دست یافتنی 
است.در سال 99 پیگیریها و تلاش های جدی تری 
در خصوص تخصیص پهنه های معدنی به عمل 

خواهیم آورد تا نتیجه مطلوب حاصل شود.
وی بیان کرد : از اولویت های مد نظر مدیریت عالی 
شرکت ، استفاده بهینه و حداکثری از ناوگان حمل 
ریلی است. این امر اولویت بجا و به حقی است 
چراکه علاوه بر رفع دغدغه های موجود ،  کمک 
شایانی به کاهش تردد و ایمن سازی حمل و نقل 
جاده ای خواهد نمود و نهایتاً  از میزان آسیب های 
انسانی جاده ها خواهد کاست لذا همه تلاشمان 

را به کار خواهیم بست تا حمل ریلی را نسبت به 
جاده ای افزایش حداکثری دهیم.

بومی سازی 
اولویت های حوزه خرید 

مهندس صالحی بیان کرد : بومی سازی و ساخت 
داخل از دیگر اولویت های حوزه خرید در سال 
99 است. دستاوردهای خوب و قابل قبولی در 
سال 9۸ و سال های گذشته داشتیم و با جدیت 
تمام در این زمینه گام خواهیم برداشت. وی در 

پاسخ به این سوال که تحلیل شما از فعالیت در 
دوران پسا کرونا چیست ، گفت : کرونا به همان 
سرعتی که یک بیماری همه گیر جهانی برای نوع 
بشر شده به نظر میرسد با شدت بیشتری اقتصاد 
جهانی را تحت تاثیر قرار داده و پیش بینی ها 
حاکی از کاهش 1,۵ تا ۲ درصدی رشد اقتصادی 

جهان است.
از آنجاییکه در انتشار اطلاعات مرتبط با ویروس 
کرونا تشکیک هایی ایجاد شده و به نوعی جهان 
در شوک ناشی از شیوع این ویروس قرار دارد اما 

چین،  با اعلام کنترل ویروس و شروع به کار به 
نظر میرسد فرصت مناسبی جهت دست یابی به 
اهداف اقتصادی خود فراهم می بیند، قیمت های 
جهانی در حال سقوط است.قیمت نفت به پایین 
ترین سطح خود طی چند سال گذشته رسیده و 
پیش بینی ها حاکی از انتظار نفت ده دلاری است 

که پوشش هزینه استخراج را هم نمیدهد. 
خصوصاً  و  کشورها  سایر   : کرد  اضافه  وی 
مدت  و  کرونا  بر  غلبه  زمان  به  بسته  اروپا 
اقتصادی  های  فعالیت  و  کار  و  تعطیلی کسب 

اما  شد  خواهند  متفاوتی  های  آسیب  دچار 
کرونا  اقتصادی  تلفات  است  واضح  آنچه 
بود. نخواهد  آن  انسانی  تلفات  از  کمتر 
معاون خرید شرکت در ادامه به گزارش صادرات 
سنگ آهن در دو ماه اول سال ۲0۲0 پرداخت و 
گفت : گزارشات رسیده حاکی از انجام صادرات 
سنگ آهن در ماههای ژانویه و فوریه به چین 
است.رقمی حدود ۸00 هزار تن سنگ آهن صادر 
زیادی  میزان  به  میرسد  نظر  به  است که  شده 

کاهش داشته است.

صادرات گل سر سبد سنگ آهن 
بر  موضوعه  عوارض   : افزود  صالحی  مهندس 
صادرات سنگ آهن موثر بوده لیکن آنچه توانسته 
از کمند عوارض رهایی یابد و صادر شود سنگ 
دانه بندی با عیار بالا و عناصر مضره پایین بوده که 

میتوان گفت گل سرسبد سنگ آهن است.
تبدیل  نرخ  تغییر  همچنین  و  ارز  نرخ  افزایش 
قیمت ارزش بهای صادراتی سنگ آهن دو عاملی 
هستند که همچنان شرایط صادرات را جذاب و 

جذابتر می کند.
به  عنایت  با   : کرد  بیان  شرکت  خرید  معاون 
نامگذاری سال 99 به نام سال "جهش تولید " با 
تدبیر و آینده نگری مقام معظم رهبری ضرورت 
دارد،تدابیر لازم در جهت تحقق این شعار مدبرانه 
اقدامات مهم و  این  از  اندیشیده شود که یکی 
اساسی می تواند ممنوعیت صادرات سنگ آهن 
و یا به عبارتی هر آنچه در داخل به منظور جهش 
تولید لازم است، باشد.ذوب آهن اصفهان آمادگی 
اندازی کوره شماره یک در  راه  با  دارد  را  لازم 
سال جهش تولید برای اولین بار رکورد عبور از ۳ 

میلیون تن را به عرصه عمل آورد.

ممنوعیت صادرات سنگ آهن
جهش تولید را محقق می سازد 

معاون خرید ذوب آهن اصفهان عنوان کرد :

محمدجعفـر صالحـی معاون خریـد ذوب آهـن اصفهان در گفتگـو با خبرنـگار هفته نامه 
آتشـکار به تشـریح برنامه هـای ایـن معاونت در سـال جدید،اهمیـت تامین مـواد اولیه 
پایـدار بـرای تحقق بخشـیدن به شـعار سـال،تاثیر ویـروس کرونا بـر کسـب و کارهای 

مختلـف و سـایر مباحـث پرداخته است.مشـروح ایـن مصاحبـه را در ادامه مـی خوانید:

گزارش

گروه  بازرگانی

فرسوده  شبکه  بازسازی  روند  نوسان:   
فاضلاب اصفهان از چه سالی عملیاتی شد؟

در سال 1۳۸۶ با سفر هیئت دولت به اصفهان، 
مبلغ ۲00 میلیون یورو از محل فاینانس خارجی 
به پروژه »شناسایی و بازسازی شبکه فاضلاب 
اصفهان« تخصیص داده و مقرر شد طی چهار 
قسط ۵0 میلیون یورویی این منابع در اختیار 
قرار گیرد و در سال 1۳۸۸ مجوز اخذ مناقصه 
بین المللی به صورت فاینانس خارجی به مبلغ ۵0 
میلیون یورو کسب شد و در نهایت شرکت هایی 
از کشورهای آلمان، ایران و چین برنده مناقصه 
شدند. در سال 1۳90 پس از اخذ مجوزهای لازم 
از شورای اقتصاد، بانک مرکزی، گشایش اعتبار 
اسنادی آغاز شد و در نهایت سال 1۳9۴ عملیات 

بازسازی شبکه فرسوده اصفهان آغاز شد.

بازسازی شبکه  ابتدا عملیات  از   نوسان: 
فرسوده اصفهان به روش نوین اجرایی شد؟

بله؛ با شروع پروژه بیش از 1۸0 کیلومتر شبکه 
فرسوده در اقطار ۵00 میلی متر به بالا رسوب 
این  که  شد  گریدبندی  و  ویدئومتری  زدایی، 
گریدبندی براساس استاندارد WRC بود و یکی 
از روش های جدید دنیا محسوب می شود. براین 
اساس شناسایی بیش از 100 نقطه از محل هایی 
که باید سریع بازسازی و اصلاح می شدند، انجام 

شد.

به  باید  که  هایی  قسمت  برای  نوسان:   

چه  شدند،  می  اصلاح  و  بازسازی  سرعت 
اقداماتی انجام شد؟

منظور  به  خیز  حادثه  نقاط  شناسایی  از  پس 
هنگفت،  مالی  و  جانی  خسارات  از  جلوگیری 
بلافاصله عملیات اصلاح و بازسازی 10 کیلومتر 
از اقطار 1۲00، 1۴00و 1۶00 میلی متر از شبکه 
فرسوده فاضلاب در مسیر خیابان های نظر، میر، 
آبشار اول و دوم، میدان فیض، کمال اسماعیل، 
میدان خواجو، مشتاق اول و دوم، میدان بزرگمهر، 
حالیکه  در  شد،  انجام  چمران  و  لاهور  حمزه، 
کلکتورهای اصلی فاضلاب عمدتا در مسیرهای 
یاد شده قرار داشت که حساسیت کار را افزایش 

می داد.

اصلاح  و  بازسازی  عملیات  در  نوسان:   
شبکه فاضلاب چه روش های نوینی مورد 

استفاده قرار گرفت؟
روش  جایگزین(  )روش  ریپلیسمنت  روش 
جمله  از  که   CIPP روش  و  جیکسینگ  پاپ 
اصلاح شبکه  و  بازسازی  های  روش  جدیدترین 
فاضلاب در دنیا است. یکی از به روزترین تولیدات 
در زمینه نوسازی و به سازی شبکه های، فاضلاب 
در دنیا، لاینرهای انعطاف پذیر مقاوم شده با الیاف 
GRP است که دارای استانداردهای معتبر اروپا و 
 UV آمریکا بوده و در پروسه عمل آوری آن از اشعه
استفاده می شود که در بازسازی و اصلاح ۷۵00 
متر از شبکه فرسوده اصفهان در اقطار ۶00 میلیمتر 

به بالا از روشCIPP  استفاده شده است.

 نوسان: اصفهان در استفاده از روش های 
نوین اصلاح شبکه فاضلاب در کشور چه 

جایگاهی دارد؟
شبکه فاضلاب اصفهان به عنوان نخستین شهر در 
کشور به روش های نوین بازسازی شد. از زمانی 
فرسوده  شبکه  اصلاح  و  بازسازی  عملیات  که 
فاضلاب با تکنولوژی نوین در اصفهان در دستور 
با  آموزشی  کارگاه  دوره  چهار  گرفت  قرار  کار 
حضور کارشناسان آبفا از تمام کشور در اصفهان 
و  تئوری  به صورت  ها  کارگاه  این  برگزار شد. 
عملی برگزار شد تا برخی از فعالان صنعت آبفا 
در کشور با روش نوین بازسازی شبکه فاضلاب 

در دنیا آشنا شوند و با بومی شدن این تکنولوژی، 
سایر شهرها در کشور به منظور بازسازی شبکه 
فاضلاب بتوانند از توان داخلی در این زمینه بهره 

مند شوند.

اجرای  از  حاصل  دستاوردهای  نوسان:   
روش های نوین چیست؟ 

در این پروژه شرکت آبفا اصفهان برای نخستین 
بار اقدام به خرید، نصب و راه اندازی فلوترهای 
شبکه فاضلاب در 10 نقطه کرد که تا ۳0 نقطه 
قابل افزایش است، همچنین ۶ باران سنجش در 
سرشاخه های شبکه فاضلاب نصب شده که به 

زودی به 10 نقطه افزایش می یابد. در واقع این 
فلوترها و باران سنجش ها، داده ها و دیتاهای 
خود را به مرکز کنترل و پایش شبکه فاضلاب 
به صورت آنلاین هدایت می کنند و ویدئو متری 
شبکه فاضلاب براساس این داده ها صورت می 
گیرد. می توان گفت به نوعی با راه اندازی این 
سامانه حجم ورودی و هدایت شبکه فاضلاب در 
هنگام وقوع حوادث و بارندگی ها به تصفیه خانه 

ها مدیریت می شود.

 نوسان: فاز دوم بازسازی شبکه فاضلاب 
چه زمانی در دستور کار قرار می گیرد؟

از ۳۷00 کیلومتر شبکه فاضلاب اصفهان بیش 
از ۲۴0 کیلومتر آن در اقطار بالای ۵00 میلیمتر 
است که 1۸0 کیلومتر از این رقم شناسایی و 
گریدبندی شد و 10 کیلومتر آن مورد بازسازی 
قرار گرفت. همچنین بخش هایی از اقطار کمتر 
از ۵00 میلیمتر که بروز حادثه های هولناک در 
آنها کمتر و فقط مورد خوردگی قرار گرفتند، 
شناسایی و گریدبندی شد، که خوشبختانه مجوز 
اجرای فاز بعدی اصلاح و بازسازی شبکه فرسوده 
فرسودگی  و  زیرا خوردگی  اخذ شده،  اصفهان 
مقاومت،  کاهش  موجب  فاضلاب  های  شبکه 
خرابی و فرو ریختن لوله ها می شود. از تبعات 
آن مسدود شدن لوله و فرونشست زمین است که 
وقوع این رویداد می تواند در برگیرنده خسارات 

مالی، جانی و اجتماعی جبران ناپذیری باشد.

 نوسان: برای بازسازی فازهای بعدی شبکه 
صورت  ریزی  برنامه  چه  اصفهان  فرسوده 

گرفته است؟
قرار است در طول ۳۶ ماه، ۳۶0 کیلومتر از شبکه 
کیلومتر   ۳۵ و  بررسی  اصفهان  شهر  فاضلاب 
بازسازی انجام شود. در فاز اول فقط یک چهارم 
از این بودجه تخصیص داده شده و در طول این 
مدت قسمت قابل توجهی از این پروژه انجام و 
بیش از صد کیلومتر از شبکه های فرسوده که 
اصلاح آن ضروری بود و فوریت داشت، شناسایی 
شده و قطعا در فازهای بعدی اصلاح و بازسازی 
نقاط حساس در دستور کار قرار می گیرد و در 
این زمینه برنامه ریزی های لازم صورت گرفته 

است.
به گزارش ایسنا و به نقل از شرکت آبفای استان 
فاضلاب  شبکه  فرسودگی  دلیل  به  اصفهان، 
اصفهان به خصوص طی یک دهه اخیر شاهد 
جمله  از  اصفهان  های  خیابان  برخی  ریزش 
میر، بوده ایم به همین منظور بازسازی، اصلاح 
آبفای  اولویت شرکت  این شبکه در  و نوسازی 

استان قرار دارد.

اجرای فاز دوم بازسازی شبکه فرسوده فاضلاب 
کلانشهر اصفهان

مجری طرح بازسازی شبکه فرسوده فاضلاب اصفهان مطرح کرد:

فاضـلاب اصفهـان بـه طـول ۳۷۰۰ کیلومتـر با داشـتن قدمتـی ۵۵ سـاله یکی از 
قدیمی ترین شـبکه های فاصلاب کشـور اسـت که متاسـفانه این قدمـت، موجب 
فرسـودگی و بعضا ریزش آن در نقاط مختلف شـهر شـده و بر این اسـاس بازسـازی 
و نوسـازی حـدود ۱۵۰۰ کیلومتـر از این شـبکه به عنوان یکی از اولویت های شـرکت در دسـتور کار 
قـرار دارد. به گفته محسـن بیشـه حـدود ۲۴۰ کیلومتـر این شـبکه را  خطوط اصلی بـا اقطار بیش 
از ۵۰۰ میلـی متـر تشـکیل می دهد کـه از این رقم بیش از ۱۵۰ کیلومتر فرسـوده اسـت که از سـال 
۱۳۹۴ عملیـات بازسـازی و اصـلاح آن بـه روش نوین در دسـتور کار قـرار گرفت. آنچـه می خوانید 

گفتگویـی با مجری طرح بازسـازی شـبکه فرسـوده فاضلاب اصفهان اسـت.

گفت و گو

گروه  شهری



در اوج رقابـت هـای سـنگین ای بـِی و علی بابا 
در بـازار چین، در سـال ۲00۵ زمانـی که خانم 
مِـگ وایتمـن؛ مدیر ارشـد اجرایی وقـت ای بیِ 
بـا موسـس و رئیس علی بابا دیـدار کرد، پلتفرم 
حـراج علی بابا یعنـی تائوبائو؛ پلتفـرم حراج ای 
بـِی یعنـی ایـچ نـِت را به شـدت شکسـت داده 

بـود و بـه ایـن دلیـل او از رقابـت با علی بابا مسـتاصل شـده بود! 
او در ایـن جلسـه تقاضـای خرید تابوبائـو را مطرح کرد کـه متوجه بیان 
معـروف "جـک مـا" شـد: شـرکت ای بـِی ممکـن اسـت کوسـه ای در 
اقیانـوس باشـد امـا مـا یـک کروکدیـل در رودخانـه یانگ تسـه )چین( 
هسـتیم. اگـر در اقیانوئـس بجنگیـم، بازنـده ایـم امـا اگـر در رودخانـه 

بجنگیـم؛ برنـده ایم!
پـس از آن، حـرف آقـای "مـا" آشـکارا عملـی شـد و نه تنهـا کروکدیل 
وارد اقیانـوس شـد و کوسـه را شکسـت داد، بلکه به تعقیـب او پرداخت 
و حتـی بـا ورود رسـمی بـه خانـه او در تاریـخ 1۸ سـپتامبر ۲01۴ 
بزرگتریـن عرضـه اولیـه بـازار جهـان )تـا آن تاریـخ( را به میـزان ۲1,۸ 
میلیـارد دلار )در بـورس نیویـورک( بـا موفقیـت تمـام به انجام رسـاند! 
کار کروکدیـل اکنـون بجایی رسـیده اسـت کـه در پلتفرم آن در سـال 
گذشـته ۴۶۳ میلیـارد دلار معامـلات انجـام شـده حـال آنکـه کوسـه 
توانسـته بـه رقـم ۸۸,۷ میلیـارد دلار برسـد و کروکدیـل تحقـق یـک 
تریلیـون دلار معامـلات و 100 میلیـون نفـر اشـتغال و خدمـات بـه دو 
میلیـارد نفـر مشـتری را برای سـال ۲0۲0 هـدف گذاری و اعـلام کرده 

ست. ا
سالهاسـت کـه کوسـه تلگـرام از اقیانـوس وارد رودخانـه کارون شـده و 
هـم اکنـون با خشـم متولیـان بازار رسـانه روبرو شـده و به عقـب رانده 
مـی شـود. حـال آنکه معضل اصلـی نه وجود نداشـتن یا متنـوع نبودن 
اپلیکیشـن هـای بومـی و نداشـتن قابلیـت هـای مختلـف نظیـر کانال، 
سـوپرگروه، پرداخـت آنلایـن، کارت بـه کارت و...، بلکـه نبـودن اعتماد 
اسـت و اعتمـاد سـازی؛ خیلـی حسـاس و زمانبر می باشـد!  شـهرت و 
اعتبـار ۲0 سـال طـول مـی کشـد تا سـاخته شـود و پنج دقیقـه طول 

می کشـد تـا ویـران گـردد!وارن بافت
یکـی مـی گفت،رفتـار مـا ایرانـی هـا خصوصـا در خـارج کشـور و در 
مقابـل هموطنانمـان همراه با حیا و سانسـور اسـت حال آنکـه در مقابل 

خارجـی هـا هیـچ چیز بـرای مخفـی کـردن نداریم.
یـک نمونـه آن؛ لباس عوض کردن در سـاحل اسـت! یـک طرف ما یک 
ایرانـی غریبـه باشـد و آن طرف 100 تا خارجی! اگـر خارجی ها بدن ما 
را ببیننـد ایـرادی نـدارد فقط آن یـک ایرانی نبیند! و یا اگـر یک ایرانی 
در یـک مرکـز خرید شـلوغ بـه همه لبخنـد بزند، به محـض دیدن یک 

ایرانـی غریبـه در بین جمعیـت؛ لبخند او تبدیل به اخم می شـود!  
بـاز هـم یکـی مـی گفـت دلیـل اینکـه مـا از خـدا نمـی ترسـیم و از 
بندگانـش مـی ترسـیم )پنـاه بـر خـدا!( ایـن اسـت کـه اگـر بندگانش 
اسـرار مـا را بداننـد؛ عجولانه در همیـن دنیا در پی فراهـم کردن امکان 
عقوبـت برآمـده و همینجـا جهنـم را نشـان مـا مـی دهنـد! حـال آنکه 
خـدای شـفیق و مهربـان آنهـا بـرای نشـان دادن جهنم خـود عجله ای 
نـدارد و حتـی بـرای انجام خـلاف و معصیـت مهلت را تمدیـد می کند 
و البتـه لحظـه بـه لحظه مشـتاق برگشـتن ما به سـوی خـودش و توبه 

است! 
بنابرایـن بـه نظـر می رسـد ماجرای رفتـار مـا در مواجهه با اپلیکیشـن 

هـای خارجـی و داخلـی هم تا حـدودی همینگونه اسـت. 
اگـر خارجـی هـا اسـرار و عقایـد مـا را بداننـد مهـم نیسـت و مشـکل 

اصلـی؛ دانسـتن داخلـی هاسـت!
بگذریـم، دنیـای امـروز عرصـه گـردش آزاد و آنـی اطلاعات اسـت؛ چه 
درسـت و چـه نادرسـت. زمانـی کـه چرچیـل مـی گفـت:  "یـک دروغ 
قبـل از اینکـه راسـت فرصت بالاکشـیدن شـلوار خود را داشـته باشـد، 
نصـف جهـان را طـی کـرده اسـت!" دیگـر تمام شـده و راسـت و دروغ؛ 
در کسـری از ثانیـه کل کـره زمیـن را کـه هیـچ، حتـی مـاه و مریـخ را 

هـم در مـی نوردند. 
بنابرایـن؛ بهتریـن راه مواجهـه بـا تلگـرام و گـردش آزاد اطلاعات )بعضا 
نادرسـت و احیانـا افشـاگری هـا و...( نه بسـتن آن بلکه سـوار شـدن بر 

بسـتر آن است. 
شـاید اگـر بـدون ملاحظـات فامیلـی، جناحـی، ژنـی و...هر روز شـاهد 
اجـرای بـی رحمانـه و قاطـع عدالـت بودیـم، و هیـچ مفسـدی پناهگاه 
امنـی در برابـر ملـت بـرای خـود نمـی دیـد، الان سـوژه هـای مسـتند 
و فـراوانِ تاییـد و تقویـت کننـده اعتمـاد عمومـی، سـرمایه اجتماعی و 
امنیـت ملـی هـم در بیـن مـردم و در بسـتر همیـن کوسـه دسـت بـه 

دسـت می شـد. 
فیلترینـگِ بـدون حل ریشـه ای مشـکل؛ پاک کـردن صورت مسـاله و 
موجـب تحمیـل هزینه اضافی اینترنت حاصل اسـتفاده از فیلترشـکن و 
سـلب اعتمـاد مـردم اسـت و البته اگر مشـکل حل شـود، دیگـر نیازی 

بـه فیلترینـگ نخواهد بود!
نهایتـا اینکـه دنیـای امـروز عرصـه رقابـت آزاد اسـت! اجـازه بدهیم در 
رودخانـه کارون و بـا حضـور جنـاب کوسـه بـزرگ، کروکدیـل هـای 
ورزیـده و قدرتمنـدی بوجـود آمـده، رشـد کـرده و آزادانـه و منصفانـه 

رقابـت و مبـارزه کـرده و خـود؛ کوسـه را بـه عقـب براننـد!

یکی از موضوعات مهم این روزها، 
  )Trade-off(بده-بســتانی
اســت که بین تعطیلــی اقتصاد 
از یک طرف و تلف شــدن جان 
انســان ها از طــرف دیگر مطرح 

است. 
کسانی که جنبه اقتصادی برایشــان اهمیت بیشتری دارد 
روش هایی را می پسندند که مشــاغل به تعطیلی کشیده 
نشوند. اســتراتژی درســت در هر حال باید کاهش زمان 
درگیری با این بیماری را در نظر داشــته باشــد. چنانچه 
کارشناســان گفته اند، نقطه گلوگاهی در این بده-بستان، 

ظرفیت بیمارستانی است. 
یعنی اگر ظرفیت بیمارســتانی به اندازه کافی زیاد باشد و 
گروه های حســاس را بتوان محافظت کرد، آنگاه می  توان 
از روش ایمنی گله  ای اســتفاده کرد و اجازه داد که ویروس 

آزادانه بین افراد جابجا بشود. 
اما اگر به این مســئله از خارج از صورت بندی مطرح شــده 
نگاه کنیم متوجه می شویم که این قیود صرفا قیودی ذهنی 
هستند و در دنیای واقعی)فیزیکی( چنین محدودیت هایی 
وجود ندارند: ظرفیت بیمارستانی را می توان به سرعت و به 
اندازه دلخواه افزایش داد! اگر چینی ها توانستند در 9 روز یک 
بیمارستان با آن عظمت را بسازند، پس می توان در ایران هم 

چنین کرد! 
از ســوی دیگر، اگر کرونا بخواهد منجر به تعطیلی مشاغل 

بشود کشــور دچار رکود خواهد شد و با این سبک مدیریت 
کلان به عنوان یک اقتصادخوانــده نمی توان انتظار جهش 
اقتصادی داشــت. اگرچه با ایده جهش اقتصادی بشــدت 
موافق هستم و ظرفیت آن را در کشــور می بینم، اما لازمه 
آن را تحــول جدی در نحــوه مدیریــت کلان و تحول در 
ســازوکارهای دولتی می دانم. هرچند ممکن اســت ادعا 
شود که این رهیافت)استفاده از چینی ها برای بهبود سریع 

زیرساخت ها(، باعث وابستگی ایران خواهد شد. 
وقتی حرف از »جهش« زده می شــود بحــث »زمان« هم 
مطرح است. آیا می توان تصور کرد که ساختن یک ساختمان 
بدون ابزارهای مختلف بنّایی در زمان مناســب یا کیفیت 
مناسب انجام بشود؟! آیا انتظار داریم بنّاها خودشان دستگاه 

مخلوط کن و بیل و ماله و... را بسازند؟
اشکال دیگری که ممکن است به ذهن خطور کند این است 
که بعد از عبور از کرونا، این زیرساخت هایی که ایجاد شدند 
بی استفاده خواهند ماند. می توان طراحی را به گونه ای انجام 
داد که بعدا برای موارد دیگر هم قابل استفاده باشد. مثلا اینکه 
ایران تبدیل به قطب گردشــگری سلامت غرب آسیا بشود 

نیازمند بسیاری از زیرساخت هاست.
نکته آخر اینکه اگر بــه دنبال جهش اقتصادی هســتید 
بدانید که بــدون جهش در کیفیــت حکمرانی)بخصوص 
سازوکارهای دولتی( شــدنی نیســت. اثرِ بهبود کیفیت 
حکمرانی به قدری بزرگ است که براحتی می تواند هر میزان 

اثر منفی ناشی از کرونا را خنثی کند! 
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در قالب طرح اقدام ملی مسکن، دولت ساخت و طراحی ۴۵ هزار واحد مسکونی را در 
اراضی و املاک خود به فراخوان گذاشت. بر این اساس، تولید و عرضه 1۴۵ هزار واحد 
مسکونی در قالب طرح اقدام ملی مسکن در محدوده بافت های ناکارآمد تعریف شده 
است. از این تعداد 100 هزار واحد از طریق طرح های مشارکتی و ارایه تسهیلات به بخش 
خصوصی، بازسازی و نوسازی می شود. ۴۵ هزار واحد نیز توسط دولت در اراضی و املاک 

دولتی با مسئولیت شرکت بازآفرینی شهری احداث خواهد شد.

حسن روحانی، رئیس جمهوری در گفت و گویی با فرهاد دژپسند، وزیر امور اقتصادی و 
دارایی دستور داد سریعا طبق مصوبه اخیر دولت، سازوکار عرضه سهام بنگاه هایی را که 
در اختیار دولت، نهادهای عمومی و نیروهای مسلح هستند، در بورس فراهم کند. او ضمن 
تأکید بر رفع موانع و تسریع و تسهیل در ترخیص کالاهای مانده در گمرک، دستور داد 
طبق تأکید جدید دولت، در روند تخلیه کالاها و تجهیزات پزشکی و درمانی که از این به 

بعد وارد کشور می شود، در کمترین زمان ممکن اقدامات لازم را به عمل آورد. 

دستور رئیس جمهوری به وزیر اقتصاددعوت از سازندگان برای ساخت مسکن ملی 

شکست 
بزرگمرد لجباز

کروکدیل رودخانه کارون 

  هفته نامه
n a v a s a nW e e k l y

پیامبر اکرم )ص( 

هرکس آبروی مؤمنی را حفظ کند، بدون 
تردید بهشت بر او واجب شود. 

 اعتماد

 رهیافت
  تجربه 

19 April 2020
 no    124

Various
www.eghtesadbazar. ir

شمــاره 
صد و بیست و چهار
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مائو تسه تونگ  در واقع معمار و رهبر 
چین کمونیست بود.  او کسي بود که 
چین را از قهقرا به اوج بازگرداند و نزدیک 
به چند دهه رهبر چین کمونیست بود. در 
باب سرسختي مائو همین بس که بدانید 
در دوران مبارزه اش، تمامِ کشور چین را 
با پاي پیاده فرار کرد. یکي از جالب ترین 
اتفاقات تاریخ در دوران مائو رخ داد که 
آن  مورد  در  سطری  چند  میخواهم 

بنویسم و درآخر نتیجه گیری کنم: 
مائو   ،19۵۸ ژانویه  پیش،  سال   ۶0
سیاست هاي اصلاح طلبانه جدید چین را 
با نام " یک گام بزرگ به جلو" اعلام کرد. 
این برنامه دو بخش صنعتي و کشاورزي 
بزرگترین  صنعتي  بخش  در  داشت. 
دغدغه اصلاح نظام تولید فولاد و افزایش 
کیفیت محصول نهایي بود، اما در بخش 
کشاورزي: دولت چین علیه گنجشک 
ها اعلام جنگ کرده بود! مائو در نطقي 
آتشین گنجشک ها را بزرگترین دشمن 

چین اعلام کرد. 
او معتقد بود، گنجشک ها به محصولات 
و  زنند  مي  دستبرد  چین  کشاورزي 
باعث مي شود، دهقانان زحمت  این 
نرسند.  خود  حقوق  و  حق  به  کش 
ها  علیه گنجشک  عیار  تمام  جنگي 
گنجشک ها  لانه های  شد.  شروع 
ویران شد، تخم هایشان شکسته شد 
و جوجه هایشان کشته شدند. تنها در 
عرض یک روز، مردم شانگهای 19۴۴۳۲ 
گنجشک را کشتند و در عرض یک سال 
بیش از یک میلیون گنجشک کشته 
ترین  تاریخي  و  بزرگترین  اما  شدند. 
شکست مائو دقیقا زماني که فکر مي 
کرد پیروز شده است رخ داد. ناگهان 
جمعیت حشرات رو به فزوني گذاشت. 
هجوم ملخ ها به قدري وحشتناک بود 
که چین کاملا بي دفاع شده بود. روزي 
که اولین چیني به دلیل گرسنگي مُرد 
تازه مائو شروع به اندیشیدن کرد. او در 
ابتدا لجبازانه مي گفت خلق چین به 
عقب بازگشت نخواهند کرد. باور کردني 
میلیون چیني طي  ولي، ۴۳  نیست 
سالهاي بعد از گرسنگي کشته شدند تا 
مائو دست از لجبازي خود بردارد. ناگهان 
بزرگترین واردات چین گنجشک شد و 
هر روز هزاران گنجشک از اتحاد جماهیر 
شوروي وارد مي کردند تا تعادلي که از 

بین برده بودند را بازگردانند. 
شکست مائو براي آن دسته مدیراني که 
از علم مدیریت فقط یکدندگي و لجبازي 
را آموختند، براي آن مدیراني که فریب 
جایگاهشان را مي خورند و فکر مي کنند 
آنچه به ذهن شان مي رسد، درست ترین 

چیز است، درس های بزرگي دارد: 
اول: هر قدر داد بزنید تصمیم غلط به 

درست تبدیل نمي شود. 
دوم: هر قدر در اصلاح اشتباه تان تعلل 
کنید، هزینه هاي بعدی بیشتر مي شود. 

سوم: هر مدیري ممکن است تصمیم 
اشتباه بگیرد و این قسمتي از ماجراي 
مدیریت است ولی، مدیری که لجبازانه 
بر اشتباهش پافشاری مي کند، تاریخ با 

لبخند معنادارنگاهش خواهدکرد.

 مهدی عزیزی

اقتصاد ایران در سال جاری یکی از بدترین 
شرایط خود را تجربه خواهد کرد. علاوه بر 
کاهش صادرات نفت به زیر ۵00 هزار بشکه 
در روز و تاثیر جدی آن بر درآمدهای دولت، 
سه اتفاق دیگر، رخ داده است که وضع دخل 

و خرج دولت را بدتر می کند.
اول، کاهش شدید قیمت جهانی نفت است که دو علت دارد: الف. عدم 
هماهنگی میان اوپک و روسیه بر سر تولید و تاثیر آن بر عرضه جهانی نفت. 

ب. ویروس جهانی کرونا و تاثیر آن بر چرخ تولید و تقاضای جهانی نفت. 
با هماهنگی میان تولیدکنندگان نفت و عبور از کرونا، احتمال افزایش 
قیمت نفت، زیاد است. ولی بعید است این افزایش در ماه های آینده به 
اندازه ای باشد که میانگین ۵0 دلار  بودجه را محقق کند. اگر میانگین 
قیمت نفت در حد ۴0  دلار باشد، میزان درآمد نفتی محاسبه شده در 

بودجه، ۲۵ درصد کم تر می شود. 
درآمدهای  تحریم هاست.  اثر  بر  غیرنفتی  صادرات  کاهش  دوم، 
غیرنفتی، بدلیل فرض غیر دولتی بودن شان، در بودجه لحاظ نمی شود. 
بنابراین تاثیر مستقیمی در بودجه ندارد. اما، تاثیر مستقیم  آن بر بازار 
ارز و سرعت چرخ تولید این بخش غیر قابل انکار است. میزان صادرات 
غیر نفتی در حدود ۴۸ میلیارد دلار بوده است.حدود 1۸  میلیارد دلار 
مربوط به صادرات میعانات گازی و فرآورده های پتروشیمی و حدود 
9 میلیارد دلار نیز مربوط به صادرات تولیدات معدنی و صنایع معدنی از 

جمله فولاد و فلزات است که در مجموع ۲۷ میلیارد دلار می شود. بنابراین 
چنانچه تحریم های صادرات پتروشیمی و صنایع معدنی به صورت جدی 

اعمال شود، درآمدهای ارزی از این محل، کاهش خواهد یافت.
اتفّاق سوم، مربوط به کروناست که هم  مخارج جاری غیرمترقبه ای را 
پیش آورده و هم  اقتصاد را در گرداب رکودی در ورای گرداب رکود 

ساختاری و تحریمی پیشین گرفتار کرده است. 

پیامدها:
1. افزایش نرخ دلار و قرار گرفتن آن در کانال های بالاتر و حتی حرکت 
به سمت تکرار بالاترین رکورد پیشین یعنی 19 هزار تومان در سال 
1۳9۷. تنها یک اتفاق مثبت مانند شُل شدن تحریم ها می تواند مانع 

چنین حرکتی بشود. بنابراین، احتمال افزایش نرخ دلار بیش تر است.

۲. افزایش کسری بودجه به مبالغی بیش تر از آنچه قبلا در حدود 
حداقل 1۵0 هزار میلیارد تومان پیش بینی می شد. افزایش مخارج 
جاری بر اثر کرونا و کاهش درآمدهای نفتی،  کسری بودجه را بیش تر 

خواهد کرد. 

۳. منفی شدن رشد اقتصادی. در پیش بینی های قبلی، تخمین زده 
می شد که رشد اقتصادی بعد از رشد منفی سال های 9۷ و 9۸، در سال 
99 بین صفر تا 1 درصد شود. با توجه به تاثیر رکودی کرونا دست کم 

برای فصل اول سال و تاثیر رکودی احتمالی کاهش صادرات غیر نفتی، 
رشد اقتصادی در سال جاری منفی خواهد شد.

 میزان آن بسته به زمان بازگشت اقتصاد به شرایط عادی  پیش از کرونا 
و میزان کاهش صادرات غیرنفتی و صادرات نفت، متغیر است. ولی در 

مقام حدس، با توجه به شرایط مذکور، ۳ تا ۴ درصد، قابل انتظار است. 

۴. میزان تورم، به رغم تلاش بانک مرکزی برای کاهش آن به حدود ۲0 
درصد، در بهترین حالت حول و حوش میزان سال گذشته )۳۵ درصد 
طبق آمار مرکز امار و ۴0 درصد طبق آمار بانک مرکزی( و در بدترین 

حالت بیش از این خواهد شد.
البته، با راه اندازی بازار عملیات باز و  انتشار و فروش اوراق قرضه دولتی، 
امکان پوشش بخشی از کسری بودجه از این طریق و کمک به عدم 
استقراض از بانک مرکزی، وجود دارد. ولی، این سیاست  پیش شرط و  
تاثیر مهمی دارد. پیش شرط فروش اوراق در حد کسری یا رقمی حول 

و حوش 100 هزار میلیارد تومان، اعتماد اجتماعی است. 
تاثیر جذب منابع از طریق فروش اوراق نیز تشدید رکود است. اگر 
با فرض وجود پیش شرط مذکور،  امکان استفاده خوب از این ابزار و 
پوشش کسری بودجه و ممانعت از افزایش زیاد پایه پولی و نقدینگی 
وجود داشته باشد، تعمیق رکود از این محل را نمی توان نادیده گرفت. 
در موقعیت رکود تورمی، سیاست انقباضی پولی، رکود را تشدید 

می کند.

سال سخت  اقتصادی

  سهراب بختیار
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